
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση πρακτικών, σελ. 18383
2. Αναφορά από τον Προεδρεύοντα κ. Αθανάσιο Μπούρα

στην Παγκόσµια Ηµέρα Δηµοκρατίας, σελ. 18402
3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 18383, 18403, 18405,

18410, 18411

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών από 2730 έως 2787, σελ. 18383

– 18399
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

18400 - 18401
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Υποστελέ-

χωση του Υποθηκοφυλακείου και του Κτηµατολογικού Γρα-
φείου Κατερίνης», σελ.  18403

β) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. µε θέµα: «Μέτρα έκτακτης οικονοµικής ενίσχυσης συκο-

παραγωγών Νοµού Κιλκίς για την περίοδο της πανδηµίας του
κορωνοϊού», σελ. 18403

ii.  µε θέµα: « Άµεσα µέτρα στήριξης των µικροµεσαίων πα-
ραγωγών του Νοµού Αχαΐας», σελ. 18406

γ) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών:
i. µε θέµα: «Τα αναγκαία µέτρα για την στήριξη, ανάπτυξη

και βελτίωση της καθηµερινότητας των κατοίκων του Καστε-
λόριζου», σελ. 18409

ii. µε θέµα: «Μόνιµη και σταθερή εργασία για τους εργα-
ζόµενους στη σχολική καθαριότητα», σελ. 18411

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση σχεδίων νόµων:

i. Οι Υπουργοί Εξωτερικών, Οικονοµικών και Ανάπτυξης
και Επενδύσεων κατέθεσαν στις 15-9-2020 σχέδιο νόµου:
«Κύρωση Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ της Κυβέρνησης
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµο-
κρατίας της Βόρειας Μακεδονίας για την ίδρυση Συντονιστι-
κής Επιτροπής για την Οικονοµική Συνεργασία», σελ. 18409

ii. Oι Υπουργοί Εθνικής  Άµυνας, Οικονοµικών, Εξωτερι-
κών και Δικαιοσύνης κατέθεσαν στις 15-9-2020 σχέδιο νόµου:
Κύρωση της Τεχνικής Διευθέτησης µεταξύ του Υπουργείου
Εθνικής  Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουρ-
γείου  Άµυνας της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας,
σχετικά µε την Εναέρια Αστυνόµευση των FIR των Σκοπίων
(LWSS)», σελ. 18409

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 18383 - 18413

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 18383, 18403, 18405, 

18410, 18411

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 18405, 18406, 18407, 18408
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 18411, 18412
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 18406, 18407, 18408, 18409
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ. , σελ. 18410, 18411, 18412, 18413
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 18409, 18410, 18411
ΣΚΟΥΦΑ Ε. , σελ. 18403, 18404
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 18403, 18404
ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ Γ. , σελ. 18405

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΕ’

Τετάρτη 16 Σεπτεµβρίου 2020



Αθήνα, σήµερα 16 Σεπτεµβρίου 2020, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
9.11’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 14-9-2020
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΣΔ’ συνεδριάσεώς του, της Δευτέρας
14 Σεπτεµβρίου 2020, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Κύρωση α) της από 10.8.2020 Πράξης Νοµοθε-
τικού Περιεχοµένου «Επείγουσες ρυθµίσεις αντιµετώπισης εκτά-
κτων αναγκών του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, προστασίας από
τη διασπορά του κορωνοϊού COVID-19, στήριξης της αγοράς ερ-
γασίας και διευκόλυνσης της εκπαιδευτικής διαδικασίας» (Α’ 157)
και β) της από 22.8.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου

«Έκτακτα µέτρα για την ενίσχυση των αστικών συγκοινωνιών, την
προµήθεια µέσων ατοµικής προστασίας και την πρόσληψη προ-
σωπικού καθαριότητας των σχολικών µονάδων, τη στήριξη των
τουριστικών επιχειρήσεων και της αγοράς εργασίας και την ενί-
σχυση της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας προς αν-
τιµετώπιση των συνεπειών της πανδηµίας του κορωνοϊού
COVID-19, καθώς και τη στήριξη των πληµµυροπαθών της Εύ-
βοιας που επλήγησαν κατά τις πληµµύρες της 8ης και 9ης Αυ-
γούστου 2020» (Α’ 161) και άλλες διατάξεις για την αντιµετώπιση
των συνεπειών της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19 και
άλλων επειγόντων ζητηµάτων».)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Μαρία-Αλεξάνδρα Κεφάλα, Βουλευτή Ιωαννίνων, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΕ’

Τετάρτη 16 Σεπτεµβρίου 2020



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

18384 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΕ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18385



18386 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΕ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18387



18388 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΕ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18389



18390 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΕ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18391



18392 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΕ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18393



18394 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΕ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18395



18396 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΕ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18397



18398 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΕ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18399



18400 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΕ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18401



18402 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πριν προχωρήσουµε στη συζήτηση του σηµερινού
δελτίου των επικαίρων ερωτήσεων θα γίνει πρώτα αναφορά από
µένα στην Παγκόσµια Ηµέρα Δηµοκρατίας:

Η 15η Σεπτεµβρίου έχει καθιερωθεί ως η Διεθνής Ηµέρα Εορ-
τασµού της Δηµοκρατίας, µε πρωτοβουλία της Διακοινοβουλευ-
τικής Ένωσης από το 1997 έως το 2007. Και το 2007 υιοθετήθηκε
από τη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ. 

Ο σηµερινός εορτασµός έχει στόχο να αναδείξει τις δηµοκρα-
τικές αξίες, δηλαδή την ελευθερία και τον σεβασµό, τη διαφορε-
τικότητα, την ισότητα, την αξιοκρατία, την άφοβη βούληση και
έκφραση της δικαιοσύνης, το συλλογικό συµφέρον, τη συνεργα-
σία.

Η δηµοκρατία είναι το πολίτευµα που η εξουσία πηγάζει από
τον λαό, ασκείται από τον λαό και υπηρετεί τα συµφέροντα του
λαού. Στη χώρα µας η Παγκόσµια Ηµέρα Δηµοκρατίας γιορτά-
ζεται από το 2008, µε απόφαση του Υπουργείου Παιδείας. Ήδη
από την αρχαία Αθήνα έως τη σύγχρονη εποχή αποτελεί η δη-
µοκρατία το πιο συµµετοχικό πολίτευµα που γνώρισε η ανθρω-
πότητα.

Η δηµοκρατία γεννήθηκε πριν από είκοσι πέντε αιώνες σε αυτή
τη µικρή γωνιά της γης και ετυµολογικά σηµαίνει ότι ο Δήµος
κρατεί, δηλαδή ότι ο λαός κυβερνά. Ο Περικλής, κατά τον χρυ-
σούν αιώνα καθιέρωσε την αθηναϊκή δηµοκρατία έτσι που ο Θου-
κιδίδης στον Επιτάφιο περιγράφει ότι «Εγίγνετό τε λόγω µεν
δηµοκρατία, έργω δε υπό του πρώτου ανδρός αρχή», δηλαδή ει-
σήγαγε την έννοια του πρώτου ανδρός στη δηµοκρατία, κάτι
ανάλογο µε το θεσµό του Πρωθυπουργού σήµερα. Ο Περικλής
άλλωστε «εξηγούσε» ότι το Σύνταγµά µας ευνοεί τους πολλούς
και όχι τους λίγους. Αυτός είναι ο λόγος που ονοµάζεται δηµο-
κρατία. 

Ποια είναι όµως η δηµοκρατία; Στην πραγµατικότητα, πρόκει-
ται για την άµεση και την έµµεση δηµοκρατία. Η άµεση δηµοκρα-
τία, γνωστή και υπό τον όρο «καθαρή δηµοκρατία», αποτελεί
έναν τύπο δηµοκρατίας και θεωρίας πολιτικών δικαιωµάτων όπου
η εξουσία εδράζεται στη συνέλευση όλων των πολιτών που συµ-
µετέχουν σ’ αυτή. Η αντιπροσωπευτική ή έµµεση δηµοκρατία
ασκείται από µια οµάδα ανθρώπων, που συνήθως επιλέγεται
µέσα από εκλογές ανάδειξης αντιπροσώπων. 

Ας µην ξεχνάµε ότι ο τέως πρόεδρος των Ηνωµένων Πολιτειών
Μπαράκ Οµπάµα, κατά την επίσηµη επίσκεψή του στη χώρα µας,
εξύµνησε την αθηναϊκή δηµοκρατία µε τα εξής λόγια: «Το κρά-
τος, η δύναµη, το δικαίωµα να διοικεί έρχεται από τον Δήµο, τους
ανθρώπους. Η ιδέα ότι είµαστε πολίτες, όχι υπηρέτες, αλλά δια-
χειριστές της κοινωνίας µας, η έννοια της ιδιότητας του πολίτη
που έχει και δικαιώµατα και τις ευθύνες, η πίστη στην ισότητα
ενώπιον του νόµου, όχι µόνο για λίγους αλλά για τους πολλούς,
όχι µόνο για την πλειοψηφία αλλά και τη µειονότητα, οι ανοικτές
δηµοκρατικές κοινωνίες µπορούν να προσφέρουν περισσότερη
ευηµερία. Όταν οι άνθρωποι είναι ελεύθεροι να σκέπτονται και
να µοιραστούν ιδέες, και να δηµιουργήσουν, τότε είναι που η και-
νοτοµία απελευθερώνεται και οι οικονοµίες πραγµατικά ανθί-
ζουν».

Η Ελλάδα έχει χρέος να διαφυλάξει τις αξίες της δηµοκρατίας
και να υπενθυµίζει σε όλους την ιστορική διαδροµή των δηµο-
κρατικών θεσµών. Το δηµοκρατικό πολίτευµα είναι ευέλικτο και
επιτρέπει τη διαπραγµάτευση και την ελεύθερη ανταλλαγή από-
ψεων και, όπως είπε χαρακτηριστικά ο Παύλος Μπακογιάννης,
«στη δηµοκρατία δεν υπάρχουν αδιέξοδα». 

Εύχοµαι να συνεχίσουµε να τιµούµε έµπρακτα το δηµοκρατικό
πολίτευµα, κληρονοµιά των προγόνων µας. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων, ο κ. Κουτνατζής, ενηµερώνει το Σώµα ότι οι
επίκαιρες ερωτήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής:

Η υπ’ αριθµόν 1038/14-9-2020 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υπουργό Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνο Τσιάρα. 

Οι υπ’ αριθµόν 1021/8-9-2020 και 1032/14-9-2020 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων κ. Μαυρουδή (Μάκη) Βορίδη.

Οι υπ’ αριθµόν 1022/10-9-2020 και 1034/14-9-2020 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εσωτερικών κ.
Θεόδωρο Λιβάνιο.

Δεν θα απαντηθεί λόγω αναρµοδιότητος η υπ’ αριθµόν 8636/
30-7-2020 ερώτηση, κατ’ άρθρον 130 παράγραφος 5 του Κανο-
νισµού της Βουλής, που απευθύνεται προς τον Υπουργό Οικο-
νοµικών κ. Χρήστο Σταϊκούρα.

Δεν θα απαντηθεί, επίσης λόγω αναρµοδιότητος, η υπ’ αριθ-
µόν 1029/14-9-2020 επίκαιρη ερώτηση, που απευθύνεται προς
τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Παναγιώτη Θεοδωρικάκο. 

Προχωρούµε στη συζήτηση της πρώτης για σήµερα επίκαιρης
ερώτησης. Είναι η τρίτη µε αριθµό 1038/14-9-2020 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Πιερίας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ελισσάβετ (Μπέττυ) Σκούφα προς
τον Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Υποστελέχωση του Υποθη-
κοφυλακείου και του Κτηµατολογικού Γραφείου Κατερίνης».

Κυρία Σκούφα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά, προκειµένου να
αναπτύξετε την ερώτησή σας.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Κύριε Υπουργέ, ειλικρινά δεν θα υπέ-
βαλα τη σηµερινή επίκαιρη ερώτηση, αν η κατάσταση σε σχέση
µε την εξασφάλιση εµπράγµατων δικαιωµάτων επάνω σε ακίνητα
δεν είχε φτάσει στο απροχώρητο, τουλάχιστον για τον Νοµό Πιε-
ρίας. Όταν λέω «απροχώρητο», εννοώ ότι πάµπολλοι συµπολίτες
µου, ο ίδιος ο Δικηγορικός Σύλλογος της πόλης µε το Δ.Σ. του,
παραπονιούνται συνεχώς για την τεράστια καθυστέρηση που
αφορά ακριβώς στις διαδικασίες µεταγραφής ακινήτων και συµ-
βολαίων, διαδικασίες που γίνονται στο Υποθηκοφυλακείο και στο
Κτηµατολογικό Γραφείο της πόλης.

Να πω ότι παρ’ ότι και οι δύο εξ επαγγελµατικού αντικειµένου
δεν είµαστε δικηγόροι ή δικαστές, σήµερα αναγκαζόµαστε εκ
των πραγµάτων να συζητήσουµε για ένα νοµικό ζήτηµα και εκ
θέσεως να σας πω ότι ως Υπουργός Δικαιοσύνης είστε αναγκα-
σµένος να εξασφαλίσετε την ασφάλεια των εµπράγµατων συναλ-
λαγών επί των ακινήτων.

Θέλω, λοιπόν, να µας πείτε -και σας ακούει και ο λαός της Πιε-
ρίας- πώς είναι δυνατόν µε αυτή την εκρηκτική υποστελέχωση
που υπάρχει τόσο στο Υποθηκοφυλακείο και πολύ περισσότερο
στο Κτηµατολογικό Γραφείο της Κατερίνης, το οποίο λειτουργεί
µε έναν υπάλληλο, να εφαρµοστούν οι εξαγγελίες της Κυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας για ανάπτυξη, για επιτελικό κράτος
κ.λπ.; 

Τρία παράδειγµα θα αναφέρω. Πώς είναι δυνατόν ένας επιχει-
ρηµατίας να περιµένει µέχρι και δύο χρόνια -γιατί τόσο είναι αν-
τικειµενικά ο µετρήσιµος χρόνος αναµονής- για να εγγραφεί το
ακίνητό του ως υποθήκη, προκειµένου να πάρει δάνειο από την
τράπεζα; Πώς είναι δυνατόν ο αγρότης να περιµένει και αυτός
δύο χρόνια για να εγγραφεί η πράξη της απαλλοτρίωσης, για να
πάρει τα χρήµατα από την απαλλοτρίωση; Και πώς είναι δυνατόν
ένας εν δυνάµει αγοραστής ενός ακινήτου στην Πιερία να περι-
µένει και αυτός δύο χρόνια, προκειµένου να του κατοχυρωθούν
τα εµπράγµατα δικαιώµατα επάνω σε ακίνητο, για να ανεγείρει
ξενοδοχειακή µονάδα, να δώσει δουλειά σε είκοσι-τριάντα αν-
θρώπους.

Περιµένουµε συγκεκριµένες απαντήσεις, κύριε Υπουργέ.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, κύριε

Τσιάρα, έχετε τον λόγο να απαντήσετε στην κ. Σκούφα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κυρία

συνάδελφε, αντιλαµβάνοµαι ότι στην κοινοβουλευτική πρακτική
η κατάθεση και η συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων συµβάλλει
ουσιαστικά και στην ανάδειξη προβληµάτων, αλλά ενδεχοµένως
και σε απαιτούµενες απαντήσεις που πρέπει κάθε φορά να δί-
νονται από την Κυβέρνηση. Όµως, όπως αντιλαµβάνοµαι τη δική
σας υποχρέωση να αναδείξετε ένα ζήτηµα το οποίο αφορά στον
νοµό σας, άλλο τόσο πρέπει και εσείς να αντιληφθείτε κάποια
πράγµατα τα οποία αφορούν σε µια γενικότερη πραγµατικότητα,
η οποία δεν έχει ξεκινήσει τους τελευταίους δώδεκα µήνες, αλλά
έρχεται από παλαιότερα.

Πάµε, λοιπόν, να δούµε τα πράγµατα πώς έχουν και να βρε-
θούµε τουλάχιστον σε ένα -αν θέλετε- τοπίο ή χώρο στον οποίο
θα συµφωνήσουµε για ορισµένα βήµατα που ήδη έχουν δροµο-
λογηθεί και νοµίζω ότι µε την ολοκλήρωσή τους θα απαντήσουν
και στο πρόβληµα το οποίο αναφέρατε νωρίτερα.

Είναι γνωστό ότι µε το άρθρο 3 της από 24-12-19 πράξεως νο-
µοθετικού περιεχοµένου που κυρώθηκε µε τον ν.4664/20 τα υπο-
θηκοφυλακεία, άµισθα και έµµισθα και τα κτηµατολογικά γρα-
φεία της χώρας πρόκειται να καταργηθούν και να µεταφερθούν
στο ελληνικό Κτηµατολόγιο. Είναι φορέας του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας. 

Η διάταξη αυτή προβλέπει πως όλη αυτή η διαδικασία θα ολο-
κληρωθεί εντός σαράντα οκτώ µηνών από την ηµεροµηνία δηµο-
σίευσης στην Εφηµερίδα της Κυβέρνησης, δηλαδή, ουσιαστικά,
αφορά στον ν.4512/2018 και αυτό βεβαίως θα συµβεί µέχρι την
17η Ιανουαρίου του 2022.

Αντιλαµβάνεστε ότι η συγκεκριµένη δηµόσια υπηρεσία για την
οποία ρωτήσατε, αυτή η υπηρεσία του έµµισθου υποθηκοφυλα-
κείου Κατερίνης στη σηµερινή της µορφή -υποθηκοφυλακείο και
κτηµατολογικό γραφείο- λειτουργεί µεταβατικά. 

Μάλιστα, µέσα σε ένα προβλεπόµενο χρονικό διάστηµα που
ουσιαστικά αφορά στην απόφαση του ελληνικού Κτηµατολογίου,
που έχει πλέον την αποκλειστική αρµοδιότητα επ’ αυτού, ξέ-
ρουµε ότι το υποθηκοφυλακείο θα καταργηθεί. Μάλιστα προσπα-
θώντας να συλλέξω τα στοιχεία -θα σας πω βέβαια και τα βήµατα
τα οποία έχουµε γίνει- θα σας πω ότι µε βάση την επίσηµη ενη-
µέρωση που έχω από το ελληνικό Κτηµατολόγιο και µπορώ να
σας δώσω το συγκεκριµένο έγγραφο, το υποθηκοφυλακείο Κα-
τερίνης έχει προγραµµατιστεί να καταργηθεί στις 3 Ιανουαρίου
του 2022. 

Εποµένως, η κατά τα ανωτέρω µεταφορά των υποθηκοφυλα-
κείων στον φορέα ελληνικό Κτηµατολόγιο τουλάχιστον σε µας
δηµιουργεί ένα περιορισµένο πλαίσιο ενεργειών στις οποίες θα
µπορούσαµε να κινηθούµε για την πρόσληψη µόνιµου προσωπι-
κού. 

Ωστόσο, θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι δεν µείναµε ανενεργοί.
Όπως προκύπτει από το τηρούµενο στις υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου αρχείο, στο έµµισθο υποθηκοφυλακείο Κατερίνης, το ο-
ποίο λειτουργεί και ως µεταβατικό κτηµατολογικό γραφείο Κα-
τερίνης, υπηρετούν έξι υπάλληλοι µε σχέση εργασίας δηµοσίου
και ιδιωτικού δικαίου σε σύνολο εννέα οργανικών θέσεων. Δεν
µιλάµε για υποστελέχωση. Φαντάζοµαι ότι το αντιλαµβάνεστε.
Μοιάζει υπερβολικό αυτό, αν δείτε τι συµβαίνει γενικότερα στον
δηµόσιο τοµέα. Όµως, κάθε ενίσχυση του προσωπικού δεν παύει
να είναι ένα θετικό βήµα. Εγώ το αναγνωρίζω και συµφωνώ µαζί
σας για την καλύτερη εξυπηρέτηση του πολίτη, στην οποία φαν-
τάζοµαι ότι στοχεύουν όλες οι υπηρεσίες του δηµόσιου τοµέα. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς φροντίσαµε ειδικά για το έµµισθο Υπο-
θηκοφυλακείο Κατερίνης να ενταχθεί στη βάση δεδοµένων του
ψηφιακού οργανογράµµατος της δηµόσιας διοίκησης και της το-
πικής αυτοδιοίκησης, το οποίο εξυπηρετεί το ενιαίο σύστηµα κι-
νητικότητας για τους δηµοσίους υπαλλήλους, ώστε αν προκύ-
ψουν σχετικά αιτήµατα µετακίνησης, να υπάρχει η έγκριση στε-
λέχωσης της συγκεκριµένης υπηρεσίας από άλλους φορείς του
δηµοσίου µέσω της κινητικότητας. 

Ταυτόχρονα, κατόπιν υποβολής ηλεκτρονικού αιτήµατος της
έµµισθης υποθηκοφύλακα Κατερίνης, στο πλαίσιο του προγραµ-
µατισµού των προσλήψεων του δηµοσίου τοµέα για το έτος
2021, η υπηρεσία µας έχει προβεί σε περαιτέρω ενέργειες έγ-
κρισης πρόσληψης δύο υπαλλήλων κατηγορίας ΠΕ κλάδου διοι-
κητικού-οικονοµικού. 
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Και τέλος, σε εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 82 του
ν.2812/2000 προβλέπεται η δυνατότητα υποβολής ερωτήµατος
προς το αρµόδιο υπηρεσιακό συµβούλιο -είναι και αυτό µια επι-
πλέον δυνατότητα- προκειµένου να γνωµοδοτήσει για την από-
σπαση ή µη υπαλλήλου από υπηρεσίες αρµοδιότητας του Υ-
πουργείου Δικαιοσύνης λόγω υπηρεσιακών αναγκών για ένα
έτος σε οποιονδήποτε φορέα υπάγεται στο Υπουργείο Δικαιοσύ-
νης. 

Με άλλα λόγια, υπάρχει όντως µια πραγµατικότητα η οποία
έρχεται από το παρελθόν. Θα επανέλθω στη δευτεροµιλία µου
γι’ αυτό. Είναι µια προβληµατική πραγµατικότητα η λειτουργία
των υποθηκοφυλακείων όχι µόνο στην Κατερίνη, αλλά σε όλη –
θα έλεγα- την Ελλάδα. 

Είναι, όµως, µια µεταβατική περίοδος µέσω της οποίας πι-
στεύουµε -και µε βάση νόµο που η προηγούµενη κυβέρνηση είχε
ψηφίσει- ότι θα µπορέσουµε να εκσυγχρονίσουµε τη δοµή και τη
λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης µε τη λογική του «One stop
shop», των λιγότερων στάσεων και αν θέλετε της µεγαλύτερης
ευκολίας και γενικότερης ευκολίας του Έλληνα πολίτη απέναντι
σε διαδικασίες που ξέρουµε ότι τον ταλαιπώρησαν για πάρα
πολλά χρόνια. 

Θα επανέλθω στη δευτεροµιλία µου.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Κυρία Σκούφα, έχετε τον λόγο για την δευτερολογία για τρία

λεπτά.
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά υπέβαλα –

δεν απολογούµαι- την επίκαιρη ερώτηση, γιατί είναι τραγικό
όντως να περιµένουν οι πολίτες δύο χρόνια. Παραλύει η εµπο-
ρική, επιχειρηµατική, παραγωγική δραστηριότητα. Παραλύουν,
αν θέλετε, και τα δικαιώµατα των Ελλήνων φορολογουµένων οι
οποίοι σαφώς πληρώνουν φόρους για να έχουµε τουλάχιστον
µια αποτελεσµατική και παραγωγική δηµόσια διοίκηση. 

Θέλω να σας περιγράψω επακριβώς την κατάσταση, διότι επι-
τρέψτε µου να έχω την αίσθηση πως το κέντρο λήψης αποφά-
σεων στην Αθήνα διαχρονικά και το εκάστοτε Υπουργείο δεν
µπορεί να έχει την ακριβή εικόνα του τι συµβαίνει στην περιφέ-
ρεια. Να σας πω ότι ο ένας υπάλληλος στο κτηµατολογικό γρα-
φείο και οι έξι υπάλληλοι που αναφέρετε του υποθηκοφυλακείου
µοιράζονται αρµοδιότητες.

Και εξηγώ αµέσως τι εννοώ. Εννοώ ότι από τους έξι υπαλλή-
λους, λόγω της υποστελέχωσης και παρ’ όλο που αυτό γίνεται
άτυπα, πηγαίνουν πολλοί στο κτηµατολογικό γραφείο, προκειµέ-
νου ακριβώς να διεκπεραιωθούν έστω οι δέκα υποθέσεις την
ηµέρα, τις οποίες αναφέρει το κτηµατολογικό γραφείο στην
απάντησή του προς την αντίστοιχη ερώτηση του κ. Βελόπουλου.
Άρα το πρόβληµα ξεκινά κυρίως από την υποστελέχωση του κτη-
µατολογικού γραφείου, για το οποίο δεν είστε τυπικά αρµόδιος,
είστε όµως συναρµόδιος, γιατί ακριβώς εκ της θέσεώς σας πρέ-
πει να διασφαλίσετε τη δικαιοσύνη και την ασφάλεια στις εµ-
πράγµατες συναλλαγές.

Να πω δε ότι η κατάσταση επιδεινώνεται, διότι ακριβώς βάσει
νόµου µέχρι το 2022 καταργούνται τα υποθηκοφυλακεία, αφού
όµως έχουν ολοκληρωθεί οι διαδικασίες κτηµατογράφησης. Σε
αυτό, λοιπόν, το µεταβατικό διάστηµα οι δύο υπηρεσίες είναι επι-
φορτισµένες µε δύο απανωτές κτηµατογραφήσεις. Άρα, επτά
υπάλληλοι δεν επαρκούν για να κάνουν τη συγκεκριµένη δου-
λειά.

Με χαρά ακούσαµε ότι υπάρχει προκήρυξη, αν το εξέλαβα
σωστά. Θα ήθελα να µας δώσετε µία απάντηση σε σχέση µε το
διαφαινόµενο χρονοδιάγραµµα, δηλαδή πότε θα βγει η προκή-
ρυξη και πότε προβλέπεται να ολοκληρωθεί η διαδικασία, διότι
είναι θετική η κίνηση να προσληφθούν δύο διοικητικοί υπάλληλοι,
τη στιγµή που δεν υπάρχει ούτε ένας στο Υποθηκοφυλακείο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ωστόσο, και σε σχέση µε τη διαδικασία κινητικότητας, η οποία
σαφώς προβλέπεται από νόµο και, αν δεν κάνω λάθος, από νόµο
της προηγούµενης κυβέρνησης, πρέπει να δοθούν κίνητρα σε
υπαλλήλους για να έρθουν να στελεχώσουν το κτηµατολογικό

γραφείο ή το υποθηκοφυλακείο, από τη στιγµή που είναι ευρύ-
τερα γνωστό ότι υπάρχει τεράστιος φόρτος εργασίας.

Αυτά τα ολίγα είχα να πω. Ειλικρινά, η κατάσταση είναι τριτο-
κοσµική. Έχετε δίκιο ότι οι ευθύνες είναι διαχρονικές. Όµως,
εσείς είστε η τωρινή Κυβέρνηση και εσείς πρέπει να ανταποκρι-
θείτε και να σταθείτε στο ύψος των περιστάσεων.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κυρία

Σκούφα. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κυρία

συνάδελφε, προσωπικά δεν συνηθίζω να λειτουργώ µε µια λογική
επίρριψης ευθυνών σε προηγούµενους. Και αυτό το κάνω, γιατί
πιστεύω ότι κάποια στιγµή το πολιτικό σύστηµα µέσα από µια
ωριµότητα πρέπει να κάνει τα απαραίτητα βήµατα προς µια κα-
τεύθυνση που να δείχνει τους σαφείς στόχους του στην κοινω-
νία.

Όµως, αν ρίξετε µία µατιά στο τι συνέβη από την αρχή του
2018, όταν δηλαδή έχουµε τον ν.4512 που προβλέπει την ενσω-
µάτωση των δύο συγκεκριµένων, θα έλεγα, υπηρεσιών και τη δη-
µιουργία του ελληνικού Κτηµατολογίου και το τι έγινε για ενάµιση
χρόνο, είµαι βέβαιος ότι θα διαπιστώσετε πού ενδεχοµένως βρί-
σκεται η ευθύνη. Διότι η αρχική πρόβλεψη ήταν στις αρχές του
2021 να έχουµε ουσιαστικά το ελληνικό Κτηµατολόγιο µε ενσω-
µατωµένα τα υποθηκοφυλακεία και τις υπηρεσίες του Κτηµατο-
λογίου. Αλήθεια, ξέρετε τι είχε γίνει µέχρι τον Ιούλιο του 2019;
Απολύτως τίποτα! Ήταν αδύνατο να µπορεί µία κυβέρνηση σε
έναν προγραµµατισµό που προέβλεπε, τουλάχιστον, δύο χρόνια
συγκεκριµένων βηµάτων και εξελίξεων να καταφέρει να ολοκλη-
ρώσει µια διαδικασία η οποία, όπως ξέρουµε πάρα πολύ καλά,
προϋποθέτει χρόνο.

Θέλετε να σας πω τι κάνω εγώ από την αρχή του 2020 και
µετά; Κάθε µήνα, επαναλαµβάνω κάθε µήνα, κάνουµε συσκέψεις
µε τη διοίκηση του Κτηµατολογίου στο Υπουργείο Δικαιοσύνης.
Κάθε µήνα περιγράφουµε την πρόοδο η οποία έχει υπάρξει και
τον συγκεκριµένο σχεδιασµό ο οποίος πρέπει να υλοποιηθεί,
προκειµένου στις αρχές του 2022 να µπορέσουµε να καταλή-
ξουµε στην υλοποίηση του νόµου της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. 

Με άλλα λόγια, τι θέλω να σας πω; Δυστυχώς, µια µεταβατική
κατάσταση δεν µας αφήνει τα περιθώρια να κάνουµε επιλογές
οι οποίες µακροπρόθεσµα θα µπορέσουν να αποδώσουν ή να λύ-
σουν προβλήµατα. Έπρεπε -και λυπάµαι που το λέω- η προηγού-
µενη κυβέρνηση από τη στιγµή που είχε µια σωστή, οµολογου-
µένως, πολιτική απόφαση -εννοώ την ενοποίηση-ενσωµάτωση
των δύο αρχών, υπηρεσιών στο ελληνικό Κτηµατολόγιο- να είχε
κάνει και τον απαραίτητο προγραµµατισµό και τα απαραίτητα βή-
µατα. Είµαστε αναγκασµένοι και τα κάνουµε εµείς -σας το λέω
ευθέως- µε πολύ µεγάλο κόπο. Γιατί; Διότι, δυστυχώς, προϊόντος
του χρόνου αντιλαµβάνεσθε ότι οι υπηρεσίες έχουν περισσότερα
προβλήµατα. Όταν αφήνονται εγκαταλελειµµένες δύο χρόνια,
είναι προφανές ότι και η υποστελέχωση είναι πρόβληµα και οι
δοµές αρχίζουν και απαξιώνονται και γενικότερα υπάρχει ένα ζή-
τηµα το οποίο δεν αντιµετωπίζεται µε τον τρόπο που πρέπει. 

Επιπλέον, πρέπει να γνωρίζετε ότι το σύνολο των υπαλλήλων
των υποθηκοφυλακείων που ανήκουν στην Οµοσπονδία των Δι-
καστικών Υπαλλήλων επιθυµούν να βρεθούν σε υπηρεσίες του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, δεν θέλουν να µείνουν στο Κτηµατο-
λόγιο. Φαντάζοµαι ότι το γνωρίζετε αυτό, γιατί είναι µια πραγµα-
τικότητα την οποία, ενδεχοµένως, αντιµετωπίζουµε όλοι µε µια
πίεση προς µια διαφορετική κατεύθυνση από αυτήν που κατα-
δεικνύει η ερώτησή σας.

Πέραν όµως όλων αυτών, θέλω να σας πω ότι εµείς αυτό το
χρονικό διάστηµα, από τον Ιούλιο µέχρι σήµερα, έχουµε δώσει
πιστώσεις πάνω από 140.000 ευρώ από το ΤΑΧΔΙΚ, προκειµένου
να υπάρχει η συντήρηση και η γενικότερη καλή λειτουργία όλων
των υποθηκοφυλακείων της χώρας. Έχουµε κάνει πολλούς δια-
φορετικούς διαγωνισµούς προκειµένου και να προµηθεύσουµε
µε υγειονοµικό υλικό τα υποθηκοφυλακεία, µιας και ανήκουν
στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Δικαιοσύνης, να υπάρξουν
υπηρεσίες φύλαξης ώστε να µην υπάρχει ζήτηµα µε το θέµα της
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συσσώρευσης του κόσµου λόγω της πανδηµίας του κορωνοϊού
και βεβαίως να δηµιουργήσουµε τις καλύτερες δυνατές συνθή-
κες ασφάλειας για όλες αυτές τις υπηρεσίες.

Κατανοώ ότι τα προβλήµατα που υπάρχουν στο Υποθηκοφυ-
λακείο της Κατερίνης είναι πραγµατικά. Επίσης, κατανοώ ότι
αυτά τα προβλήµατα υπάρχουν σε όλη την Ελλάδα. Είναι όµως
µια µεταβατική περίοδος. Είµαστε σε πολύ στενή µηνιαία συνερ-
γασία µε τη διοίκηση του Κτηµατολογίου. Εµείς αυτή τη µεταρ-
ρύθµιση, τη σωστή µεταρρύθµιση, που ξεκίνησε η προηγούµενη
κυβέρνηση και για την οποία δεν έκανε κανένα απολύτως βήµα
θα την ολοκληρώσουµε. Αυτά θέλω να σας πω. 

Πιστεύω ότι µε όλες αυτές τις διαδικασίες και όλα αυτά τα
µέτρα τα οποία σας είπα ότι έχουµε λάβει από το Υπουργείο Δι-
καιοσύνης και µε τη δυνατότητα, λόγω της κινητικότητας, να στε-
λεχωθεί το Υποθηκοφυλακείο Κατερίνης και να υπάρξει η προ-
κήρυξη συγκεκριµένων θέσεων ΠΕ διοικητικού-οικονοµικού,
αλλά βεβαίως και µε τη δυνατότητα µέσω συγκεκριµένων συµ-
βουλίων να αποσπαστούν για έναν χρόνο δικαστικοί υπάλληλοι
δίνεται η δυνατότητα τα προβλήµατα τα οποία υπάρχουν σε στε-
λεχιακό δυναµικό και να αντιµετωπιστούν, αλλά και να ικανοποι-
ηθούν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε την δεύτερη µε αριθµό 1021/8-9-2020 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Γεωργίου Φραγγίδη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Μέτρα έκτακτης οικονοµικής
ενίσχυσης συκοπαραγωγών Νοµού Κιλκίς για την περίοδο της
πανδηµίας του κορωνοϊού». 

Κύριε Φραγγίδη, έχετε για δυο λεπτά τον λόγο για την πρωτο-
λογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µέσα στην πανδηµία που ζούµε τώρα και τις

συνέπειές της, δυστυχώς πολλοί τοµείς έχουν επηρεαστεί και
µέσα σε αυτούς είναι και ο πρωτογενής τοµέας, ιδιαίτερα σε κά-
ποια είδη καλλιεργειών που έχουµε στην Ελλάδα.

Πριν από δεκαπέντε χρόνια στην παραγωγική περιοχή Πολυ-
πέτρου του Δήµου Παιονίας του Νοµού Κιλκίς µια οµάδα από
πρωτοπόρους, θα έλεγα, καλλιεργητές ξεκίνησε δοκιµαστικά την
καλλιέργεια του νωπού σύκου της ποικιλίας «black mission» ή ελ-
ληνιστί «µαύρα αποστολιάτικα». Εκείνα τα χρόνια, βέβαια, η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση ενθάρρυνε τους αγρότες να αλλάξουν καλλιέρ-
γειες και να προχωρήσουν σε πιο δυναµικές καλλιέργειες, αφή-
νοντας παλιές, όπως ήταν στην περιοχή εκείνη ο καπνός. 

Διακρίνοντας, λοιπόν, την ευκαιρία και αναζητώντας λιγότερο
απαιτητικές καλλιέργειες οι παραγωγοί αφού πρώτα έκαναν
έρευνα αγοράς και ποιοτικών χαρακτηριστικών του καρπού, απο-
φάσισαν να εγκαταλείψουν τις παραδοσιακές καλλιέργειες κα-
πνού, βαµβακιού και να στραφούν σε εκείνες των σύκων και των
ροδιών. Στην αρχή καλλιέργησαν λίγα στρέµµατα, γύρω στα δια-
κόσια, αλλά µε την πάροδο του χρόνου αυτά αυξήθηκαν. Σήµερα
είναι πάνω από χίλια τα στρέµµατα τα οποία καλλιεργούνται στην
περιοχή και η παραγωγή τους ξεπερνάει τους χίλιους διακόσιους
τόνους.

Η πανδηµία του κορωνοϊού, δυστυχώς, κατάφερε να πλήξει
την αποδοτική και συµφέρουσα αυτή καλλιέργεια. Η πτώση της
τουριστικής προσέλευσης οδήγησε σε υπολειτουργία και σε
κλείσιµο πολλών χώρων εστίασης και ξενοδοχείων. Ακολούθως
περιορίστηκε και η κατανάλωση του προϊόντος.

Η πτώση της κατανάλωσης οδήγησε σε πολύ χαµηλές τιµές
που δεν καλύπτουν ούτε µέρος του κόστους -να αναφέρω ότι σή-
µερα οι έµποροι τα παίρνουν µε 0,5 µέχρι 0,8 ευρώ το κιλό-, µε
αποτέλεσµα πολλές φορές οι παραγωγοί να µην προβαίνουν στη
συγκοµιδή του προϊόντος και να βρίσκονται αντιµέτωποι µε το
φάσµα της οικονοµικής καταστροφής.

Από την άλλη, την κατάσταση στις εξαγωγές την κάνει δύ-
σκολη ο ανταγωνισµός µε τα σύκα της Τουρκίας λόγω της υπο-
τίµησης της τουρκικής λίρας. Παράλληλα, η αποπληρωµή των
δανείων και των υποχρεώσεων οδηγεί τους παραγωγούς σε οι-
κονοµικό αδιέξοδο και καταστροφή.

Παίρνοντας υπ’ όψιν αυτά, κύριε Υπουργέ, ήθελα να σας ρω-
τήσω εάν σκοπεύετε να συµπεριλάβετε τους παραγωγούς σύκου
σε πρόγραµµα έκτακτης οικονοµικής ενίσχυσης για την περίοδο
της πανδηµίας του κορωνοϊού κατ’ αναλογία µε άλλα γεωργικά
προϊόντα που επλήγησαν, µε βάση την κατά στρέµµα ενίσχυση
και σύµφωνα µε τις εκτάσεις που έχουν δηλωθεί στον ΟΣΔΕ το
2020.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Φραγγίδη.
Πριν δώσω τον λόγο στον Υπουργό κ. Βορίδη, θα ήθελα να πω

ότι η πρώτη µε αριθµό 1037/14-9-2020 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χρήστου Γιαννούλη προς τον Υπουρ-
γό Εσωτερικών, µε θέµα: «Προβληµατική εφαρµογή της δίχρο-
νης υποχρεωτικής εκπαίδευσης εν µέσω πανδηµίας στη Θεσσα-
λονίκη», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Βουλευτή.

Κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε στον κ. Φραγ-
γίδη.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, το θέµα µού είναι γνωστό. Έχω ήδη ασχο-
ληθεί σε δύο συνεδριάσεις που έχουµε κάνει µε τον αγροτικό συ-
νεταιρισµό που έχει αντίστοιχη ποικιλία στο Μαρκόπουλο Αττικής
και είχα ήδη µια επικοινωνία -και γι’ αυτό σας ευχαριστώ για την
ερώτηση- µε τον συνάδελφό µου στην Κυβέρνηση κ. Γεωργαντά
ο οποίος, επίσης, εκπροσωπεί την Περιφέρεια Κιλκίς.

Έχει εµφανιστεί πράγµατι διαταραχή. Είναι αληθές αυτό.
Ήθελα απλώς να σας επισηµάνω ότι εµείς εξετάζουµε αποκλει-
στικά τη διαταραχή λόγω των επιπτώσεων του κορωνοϊού, των
περιοριστικών µέτρων για την αντιµετώπιση της πανδηµίας. Άλλα
εµπορικά αίτια δεν εµπίπτουν στον µηχανισµό οικονοµικής ενί-
σχυσης. Ήθελα, λοιπόν, να σας πω ότι ναι, έχει εµφανιστεί δια-
ταραχή. Ακόµα υπάρχει µια συγκοµιδή.

Θα ήθελα, επειδή είπατε κάτι, να παρακινήσω τους παραγω-
γούς να προχωρήσουν στην πλήρη διάθεση των προϊόντων. Κα-
τανοώ ότι η τιµή είναι µικρή, το ξέρω, αλλά σ’ αυτήν τη µικρή τιµή
να προχωρήσουν γιατί είναι σηµαντικό για τις εκτιµήσεις που εν
γένει κάνουµε για τα θέµατα των ενισχύσεων.

Εποµένως, θα προχωρήσουµε σε αυτό. Παρακολουθούµε την
αγορά µε πολλή προσοχή. Όπου έχει υπάρξει διαταραχή έχουµε
παρέµβει και το ίδιο θα κάνουµε και στο σύκο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Φραγγίδης για τη δευτερολογία του.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Σας άκουσα µε προσοχή, κύριε

Υπουργέ. Θα ήθελα να πω ορισµένα πράγµατα για να γίνουµε
πιο συγκεκριµένοι. Η καλλιέργεια του σύκου αποτελεί µια δυνα-
µική και αποδοτική καλλιέργεια. Κατά µέσο όρο το στρέµµα δίνει
χίλια κιλά σύκα περίπου. Και αν είναι καλή η περίοδος µπορεί να
υπερβούν και τα χίλια κιλά. Το πλεονέκτηµά της, επίσης, είναι ότι
δεν έχει ιδιαίτερες απαιτήσεις. Το κόστος της αφορά κυρίως στα
εργατικά και σε δεύτερη µοίρα στην άρδευση. Δεν προσβάλλεται
από έντοµα και ασθένειες, παρά µόνο από τη µεσογειακή µύγα,
οπότε δεν χρειάζεται συστηµατική επέµβαση µε ζιζανιοκτόνα,
αλλά ούτε και υψηλή λίπανση καθώς τα δέντρα δεν παρουσιά-
ζουν ιδιαίτερη παραγωγική βελτίωση µε τη χρήση της.

Ωστόσο, σε αντίθεση µε το ξερό σύκο, το νωπό έχει ελάχιστες
δυνατότητες αποθήκευσης. Αυτό το ξέρετε. Από τη φύση του
είναι ευαίσθητο. Μπορεί να αντέξει δύο, τρεις ηµέρες. Άντε, αν
υπάρχουν και τα ψυγεία, να αντέξουν µερικές ηµέρες περισσό-
τερο. Όσοι καλλιεργούν, λοιπόν, νωπό σύκο θα πρέπει να έχουν
εξασφαλίσει την άµεση διάθεσή του.

Η οµάδα των παραγωγών του σύκου black mission είναι αλή-
θεια ότι είναι αρκετά καλά οργανωµένη. Οι καλλιεργητές της ποι-
κιλίας σε Μακεδονία, Θεσσαλία και κυρίως τους Νόµους Κιλκίς,
Λάρισας, Πιερίας, Θεσσαλονίκης και Καβάλας συνεργάζονται
πολλές φορές µεταξύ τους. Η διάθεση του προϊόντος, όµως,
πραγµατοποιείται κυρίως µέσω των σουπερµάρκετ και της κεν-
τρικής αγοράς της Θεσσαλονίκης και δευτερευόντως µε τις εξα-
γωγές.
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Πριν την πανδηµία, το σύκο εξασφάλιζε ικανοποιητικό εισό-
δηµα. Να αναφέρουµε ότι το κιλό το έπαιρναν οι έµποροι περί-
που 3,5 ευρώ. Σήµερα, αυτό έχει φτάσει να πωλείται 0,5 ευρώ
µε 0,8 ευρώ το κιλό. Στις παρούσες συνθήκες είναι ανάγκη να
ενισχυθούν αυτοί οι άνθρωποι που έκαναν πράξη ό,τι αποτελεί
ζητούµενο για τον πρωτογενή τοµέα της χώρας, δηλαδή αυτο-
οργανώθηκαν, ανέπτυξαν πρωτοβουλίες, εισήγαγαν νέες καλ-
λιέργειες στην περιοχή, αυτενέργησαν και πολλές φορές και-
νοτόµησαν. Δεν τα περίµεναν, δηλαδή, όλα από το κράτος. Τώρα
όµως βρίσκονται σε δεινή θέση οι ίδιοι και οι οικογένειές τους
και ασφυκτιούν λόγω των οικονοµικών υποχρεώσεων. 

Πρέπει, κύριε Υπουργέ, να τους ενισχύσετε άµεσα για να µπο-
ρέσουν να συνεχίσουν την ενασχόλησή τους µε τον πρωτογενή
τοµέα. Κυρίως, θέλουµε νέους ανθρώπους στον αγροτικό τοµέα.
Και αυτή η περιοχή διακρίνεται ακριβώς για αυτό το χαρακτηρι-
στικό, έχει νέους ανθρώπους. Η Ελλάδα είναι χώρα αγροτική και
το µέλλον της ενισχύεται σοβαρά όταν ασχολούνται µε τον τοµέα
αυτό νέοι άνθρωποι.

Συµπληρωµατικά να πω ότι εκτός της έκτακτης ενίσχυσης
λόγω κορωνοϊού υπάρχει ανάγκη στήριξης των καλλιεργητών πα-
νελλαδικά, ώστε να µπορέσουν να αποκτήσουν πρόσβαση στις
ξένες αγορές, αλλά και να κάνουν, όπου χρειάζεται, αναδιάρ-
θρωση των παλιών συκεώνων που είναι γερασµένοι. 

Επίσης, πρέπει να ενισχυθεί η ανάπτυξη της κουλτούρας συ-
νεργασιών και συνεταιρισµών µέσω εκπαίδευσης και παροχής κι-
νήτρων. Στην περιοχή µας, στην περιοχή Παιονίας δηλαδή, όπου
είναι και η περιοχή του Πολυπέτρου, υπήρξε συνεταιρισµός. Βέ-
βαια, ξέρετε πολύ καλά ότι οι περισσότεροι έχουν παρακµάσει
και έχουν καταχρεωθεί και δεν λειτουργούν.

Η πολιτεία δεν έχει βοηθήσει αρκετά προς αυτή την κατεύ-
θυνση. Και δύσκολα αποβάλλεται σήµερα η επιφυλακτικότητα
των παραγωγών απέναντι στα συνεταιριστικά σχήµατα, λόγω της
αρνητικής εµπειρίας των προηγούµενων χρόνων µε τη λανθα-
σµένη και προβληµατική λειτουργία τους.

Τέλος, θα ήθελα να κλείσω και να αναφερθώ στον τρόπο απο-
ζηµίωσης από φυσικές καταστροφές, όπως είναι το χαλάζι και η
παγωνιά. Ξέρετε ότι τα σύκα για να δώσουν παραγωγή πρέπει
να είναι πάνω από τριών χρόνων τα δέντρα. Πρέπει να είναι τα
δέντρα τριών, τεσσάρων ετών. Όταν, λοιπόν, υπάρχει χαλάζι ή
παγωνιά καταστρέφονται τα δέντρα. Η εκτίµηση της αποζηµίω-
σης γίνεται από τον ΕΛΓΑ και η αποζηµίωση από τα ΠΣΕΑ. Ξέ-
ρετε τι αποζηµιώνουν; Αποζηµιώνουν το φυτό. Αποζηµιώνουν
δηλαδή δύο - τρία ευρώ το κάθε φυτό, όχι το δέντρο.

Το δέντρο θέλει τρία χρόνια για να παράξει και το καινούργιο
δέντρο που θα φυτέψει ο αγρότης θέλει άλλα τρία χρόνια. Με-
σολαβούν, δηλαδή, πέντε µε έξι χρόνια χωρίς παραγωγή για τον
αγρότη και η αποζηµίωσή του είναι δύο ή τρία ευρώ το φυτό και
όχι το δέντρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν έχω να συµπληρώσω πολλά, κύριε Πρόεδρε, υπό την έν-

νοια ότι είπα ότι παρακολουθούµε τη διαδικασία. Είπα ότι έχει
υπάρξει διαταραχή. Είπα ότι θα µελετήσουµε το ζήτηµα της ενί-
σχυσης. 

Θέλω να πω το εξής, για να ακουστεί –είναι πολύ σηµαντικό-,
αλλά για να το ξέρετε κι εσείς για το ενδιαφέρον που δείξατε: Τι
εννοώ όταν λέω «µελέτη της ζηµίας»; Τι είναι εκείνο το οποίο πα-
ρακολουθούµε; Παρακολουθούµε το πώς έχει πάει η συγκεκρι-
µένη παραγωγή τα τρία προηγούµενα χρόνια. Το παρακολου-
θούµε τόσο από πλευράς ποσότητας όσο και από πλευράς τιµής.
Προσδιορίζουµε µε αυτήν την έννοια έναν µέσο όρο. Εν συνε-
χεία, συγκεντρώνουµε στοιχεία για το πως έχει πάει η συγκεκρι-
µένη παραγωγή και προσδιορίζουµε µε αυτόν τον τρόπο τη
διαταραχή. 

Αυτό, όπως αντιλαµβάνεστε, είναι µια εργασία η οποία έχει τις
δικές της απαιτήσεις και απαιτείται και συνεργασία µε τους πα-
ραγωγούς. Άρα, είναι σηµαντικό και οι παραγωγοί να µπορέσουν
να δώσουν στοιχεία και να ακουστεί η δική τους άποψη σ’ αυτήν
τη διεργασία.

Εν συνεχεία, για να πάµε στις κρατικές ενισχύσεις, υποβάλλε-
ται αίτηµα, προσδιορίζεται και αιτιολογείται το ποσό της ενίσχυ-
σης που συνδέεται µε τη διαταραχή λόγω του κορωνοϊού και
έχουµε βρει το ύψος, λοιπόν, ακριβώς που έχει γίνει η διατα-
ραχή, διαβιβάζεται αίτηµα έγκρισης της ενίσχυσης στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή, υπάρχει συνεννόηση µε το Γενικό Λογιστήριο
του Κράτους και το Υπουργείο Οικονοµικών και αυτό ολοκληρώ-
νει τη διαδικασία, οπότε ανεβαίνει η ενίσχυση, προκειµένου να
δηλώσουν οι παραγωγοί. Προσδιορίζουµε, εν συνεχεία, το ποσό
της στρεµµατικής ενίσχυσης και, εποµένως, οι παραγωγοί δηλώ-
νουν. 

Το λέω αυτό για να ξέρουµε ότι δεν είναι µια πολιτική απόφαση
-όπως ακούω από πολλούς- του Υπουργού, ο οποίος µε έναν µα-
γικό τρόπο ή µε έναν αυθαίρετο τρόπο έρχεται και λέει ότι «θα
πάρετε αυτό το ποσό» και γίνεται έτσι. Δεν είναι αυτή η διαδικα-
σία. Έχει τις δικές της τεχνικές απαιτήσεις, προκειµένου αυτό να
είναι σταθµισµένο, αιτιολογηµένο, κυρίως γιατί απαιτείται η έγ-
κριση της ενίσχυσης από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, προκειµένου
να µην πέσει στην κατηγορία των µη νόµιµων κρατικών ενισχύ-
σεων. 

Εποµένως, το λέω αυτό για να ξέρετε ότι αυτή είναι η δουλειά
που θα γίνει και σε αυτήν την κατεύθυνση.

Τώρα θέσατε και µια σειρά από άλλα ζητήµατα. Συνηθίζεται
αυτό στις  επίκαιρες ερωτήσεις. Θα δοθεί η ευκαιρία φαντάζοµαι
σε άλλο επίπεδο διαλόγου αυτά να τα συζητήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 1032/14-9-2020 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του ΚΚΕ κ. Νικό-
λαου Καραθανασόπουλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Άµεσα µέτρα στήριξης των µικρο-
µεσαίων παραγωγών του Νοµού Αχαΐας». 

Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο για την πρω-
τολογία σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε πολύ καλά την κατάσταση την οποία
βιώνουν οι µικροµεσαίοι αγρότες του Νοµού Αχαΐας, βρίσκονται
στην κυριολεξία σε απόγνωση. 

Ύστερα από τα αλλεπάλληλα πλήγµατα τα οποία δέχτηκαν
όλο το προηγούµενο διάστηµα οι κτηνοτρόφοι, οι παραγωγοί πα-
τάτας, καρπουζιού, ελαιόλαδου, ήρθε τώρα η σειρά και των πα-
ραγωγών των οινοποιήσιµων σταφυλιών, οι οποίοι εξαναγκάζο-
νται από τους εµπόρους και τους βιοµηχάνους της οινοποιίας να
πωλούν σε εξευτελιστικές τιµές τη σοδειά τους. 

Για παράδειγµα, όπως µας έχει καταγγελθεί, η τιµή στην ποι-
κιλία του ροδίτη κυµαίνεται από 15 ως 20 λεπτά στην καλύτερη
περίπτωση µε µέσο όρο περίπου 18 λεπτά του ευρώ το κιλό, µε
κόστος το οποίο προσεγγίζει, σύµφωνα µε συντηρητικούς υπο-
λογισµούς, τα 25 λεπτά. 

Επίσηµα, σύµφωνα µε τις καταγγελίες των ίδιων των αγροτι-
κών συλλόγων της περιοχής, η κατάσταση θα γίνει ακόµη πιο δύ-
σκολη το επόµενο διάστηµα και για την επερχόµενη παραγωγή
ελαιόλαδου. Ήδη η τιµή πώλησης της περσινής σοδειάς είναι
πάρα πολύ χαµηλή, ενώ η παρατεταµένη ξηρασία αναµένεται να
πλήξει τη νέα φετινή παραγωγή. 

Έτσι, λοιπόν, όσον αφορά εσάς προσωπικά και στις δηλώσεις
της Κυβέρνησης, ότι ενισχύει δήθεν στοχευµένα τους αγροτι-
κούς κλάδους που έχουν πληγεί από την πανδηµία, αυτό µέχρι
στιγµής στην Αχαΐα δεν έχει ορατά αποτελέσµατα. Αναφέροµαι,
για παράδειγµα, στους κτηνοτρόφους οι οποίοι περιµένουν
ακόµη από το Πάσχα, πέντε µήνες τώρα, την ελάχιστη αυτή απο-
ζηµίωση µετά τη ζηµιά που πάθανε. 

Έτσι, λοιπόν, οι ερωτήσεις είναι πολύ σαφείς και συγκεκριµέ-
νες:

Κύριε Υπουργέ, τι µέτρα συγκεκριµένα θα πάρει το Υπουργείο
σας για την κάλυψη, µε ευθύνη του κράτους, του χαµένου έως
σήµερα εισοδήµατος των παραγωγών των πληττόµενων κλάδων
-και όχι µια απλή αποζηµίωση-, για την εξασφάλιση, µε ευθύνη
του κράτους, µιας τιµής που να καλύπτει το κόστος παραγωγής
και να αφήνει ένα εισόδηµα επιβίωσης στους παραγωγούς και
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βεβαίως για την απαγόρευση εισαγωγών και σε κρασιά, αλλά και
σε πρώτες ύλες όπως, για παράδειγµα, ο µούστος που αξιοποι-
είται για την παραγωγή κρασιού είτε µέσα από παράνοµες ελλη-
νοποιήσεις είτε µέσα από άλλες διαδροµές, ούτως ώστε να
µπορέσει πρώτα να διοχετευθεί η εγχώρια παραγωγή και µάλι-
στα σε τιµές προσιτές προς τη λαϊκή οικογένεια;

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης κ. Βορίδης. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ας ξεκινήσω µε την παρατήρηση για το θέµα των
κτηνοτρόφων. Ενδεχοµένως, έχει υποπέσει στην αντίληψή σας
ότι πλέον έχει σηκωθεί το µέτρο και εποµένως γίνονται οι δηλώ-
σεις των παραγωγών.

Ήθελα εδώ να πω το εξής -γιατί το ακούω καµµιά φορά- ως
προς το χρονικό διάστηµα που αφήνουµε για να γίνουν οι δηλώ-
σεις. Θα σας πω ένα συχνό παράδειγµα. Υπήρχε µια πρόταση
κυρίως από την πλευρά των παραγωγών στις λαϊκές αγορές,
όταν δώσαµε την ενίσχυση των 15 εκατοµµυρίων, να µην είναι
µεγάλο το διάστηµα που ανοίγουµε, προκειµένου να κάνουµε δη-
λώσεις. Είχα διαφωνήσει τότε γιατί θεωρώ ότι πρέπει να δίνεται
χρόνος, προκειµένου να έχουν τη δυνατότητα να µπουν. 

Δώσαµε, λοιπόν, τριάντα µέρες. Θέλω να σας πω ότι ευτυχώς
που δώσαµε αυτές τις τριάντα µέρες. Οι περισσότερες δηλώσεις
έχουν γίνει τις τελευταίες τέσσερις-πέντε µέρες. Άρα, η σύν-
τµηση του χρονικού διαστήµατος ουσιαστικά θα απέβαινε εις
βάρος των παραγωγών και αντίστοιχο φαινόµενο παρουσιάστηκε
και µε την ενίσχυση των παράκτιων αλιέων, όπου ενώ περιµέναµε
γύρω στις δώδεκα χιλιάδες-δεκατρείς χιλιάδες αιτήσεις ενίσχυ-
σης –κάπου τόσες είναι οι άδειες παράκτιας αλιείας- στην τελευ-
ταία εβδοµάδα και στο κλείσιµο είχαµε καταλήξει να έχουµε
γύρω στις εννιάµισι χιλιάδες δηλώσεις. Άρα, µας έλειπαν τρεις-
τρεισήµισι χιλιάδες αλιείς, τους οποίους εµείς θέλουµε να ενι-
σχύσουµε και δεν ήρθαν να πάρουν τα χρήµατα της ενισχύσεως.
Δώσαµε άλλη µία εβδοµάδα παράταση και διαµορφώθηκε δια-
φορετικά η εικόνα. 

Αυτό το λέω για τους χρόνους και καµµιά φορά για την κριτική
όχι τόσο από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας που ακούω,
αλλά από τον ΣΥΡΙΖΑ για το θέµα των χρόνων. Θέλει λίγο προ-
σοχή αυτή η κριτική. Πολλές φορές µπορεί εν ονόµατι της ταχύ-
τητας να βλάψουµε συµφέροντα παραγωγών.

Για τους κτηνοτρόφους, σας απάντησα. Ενισχύονται και προ-
χωρά η διαδικασία της ενίσχυσής τους. 

Θέσατε το ζήτηµα για την πατάτα και το καρπούζι. Έχουµε
διαπιστώσει διαταραχή και στα δύο. Ενδεχοµένως µέχρι το τέλος
της εβδοµάδος, το πολύ την αρχή της επόµενης, θα µιλήσω συγ-
κεκριµένα για τα ποσά µε τα οποία θα ενισχυθεί η πατάτα και το
καρπούζι.

Συγκεκριµένα, ως προς το καρπούζι, συζητάµε για το πρώιµο,
όχι γι’ αυτό το οποίο ακόµα είναι σε εξέλιξη. Δεν συζητάµε για
το καρπούζι αυτό, το τρέχον, γιατί εδώ έχουµε αγορά σε εξέλιξη.
Όχι, λοιπόν, γι’ αυτό. Όµως, για το πρώιµο που έχει κλείσει ο εµ-
πορικός του κύκλος θα κάνουµε ανακοινώσεις είτε µέχρι το
τέλος της εβδοµάδας ή την αρχή της επόµενης. Εχθές δηλαδή
ουσιαστικά µελετήσαµε τους αριθµούς, έχουµε καταλήξει σε
ποσά και θα γίνουν ανακοινώσεις. Απλώς, σας αναφέρω µερικά
τελευταία τεχνικά στοιχεία για την ενίσχυση.

Το ελαιόλαδο είναι µία πολύ µεγάλη συζήτηση. Νοµίζω ότι δεν
είναι της παρούσης να την ανοίξουµε, πάντως θα δούµε πώς θα
το αντιµετωπίσουµε. Κυρίως, βέβαια, πρέπει να πω -και αυτό
είναι σηµαντικό- ότι τώρα το ελαιόλαδο έχει πια ανοδική πορεία.
Τον τελευταίο µήνα διαπιστώνουµε ότι οι τιµές του βελτιώνονται
σηµαντικά και νοµίζω ότι µπορούµε να είµαστε αρκετά αισιόδοξοι
για τον τρόπο µε τον οποίο θα λειτουργήσει η τιµή του ελαιολά-
δου από εδώ και πέρα.

Αυτά ως προς το θέµα των ενισχύσεων. 
Ως προς το ζήτηµα µε τα σταφύλια, όπως ξέρετε για να ενι-

σχύσουµε, επειδή είδαµε τη διαταραχή στην αγορά του οίνου,
κυρίως λόγω του κλεισίµατος της εστίασης, κάναµε, πρώτον, το
µέτρο της απόσταξης κρίσης και, δεύτερον, κάναµε το µέτρο του

πράσινου τρύγου. 
Ο πράσινος τρύγος πήγε 1,2 εκατοµµύριο. Αυτό είναι ένα

µέτρο το οποίο το δοκιµάσαµε για πρώτη φορά. Οφείλω να σας
πω ότι ήµασταν αρκετά επιφυλακτικοί σε αυτό, γιατί δεν ξέραµε
πώς θα αντιδράσουν και οι παραγωγοί στο µέτρο αυτό. Πήγε στα
20 εκατοµµύρια και κάτι η ενίσχυση της απόσταξης κρίσης.

Πρέπει να πω ότι αυτή ήταν µία σηµαντική παρέµβαση και έχει
δηµιουργήσει µία ισορροπία στην αγορά του σταφυλιού. Στην
Αχαΐα έχουµε εντοπίσει προβλήµατα στις τιµές. Είναι αλήθεια.
Γιατί λέω ότι έχουµε δηµιουργήσει µια ισορροπία; Γιατί µε έναν
παράδοξο τρόπο -που θέλει λίγο σκέψη και περαιτέρω ανάλυση
το τι είναι αυτό το οποίο ακριβώς έχει συµβεί- υπάρχει µία δια-
κύµανση τιµής στο σταφύλι σε περιοχές. Παραδείγµατος χάριν,
σε περιοχές στη δυτική Μακεδονία, στο Αµύνταιο το σταφύλι δια-
κινείται µε υψηλότερες τιµές από τις περυσινές. 

Υπάρχουν, όµως, άλλες περιοχές –και η δική σας περιοχή είναι
µία τέτοια- όπου πράγµατι έχουµε δει χαµηλές τιµές στο στα-
φύλι. Δεν είναι η µόνη, υπάρχουν και άλλες περιοχές οι οποίες
έχουν δυσκολία. Η Βοιωτία έχει ένα αντίστοιχο θέµα.

Άλλες περιοχές, όµως, δεν έχουν καµµία δυσκολία, το σταφύλι
διακινείται καλά και διακινείται σε καλές τιµές.

Εποµένως, εκείνο το οποίο µπορώ να σας πω επί του παρόν-
τος για το σταφύλι είναι ότι παρακολουθούµε στενά την αγορά
και εάν χρειαστεί να παρέµβουµε, θα παρέµβουµε. Παρά ταύτα,
επειδή είναι σε εξέλιξη ο τρύγος και είναι και σε εξέλιξη οι τιµές,
η συζήτηση για το πώς θα συµπεριφερθούµε εδώ είναι πρόωρη
και οποιαδήποτε δήλωσή µου θα οδηγούσε σε ενδεχόµενη στρέ-
βλωση της αγοράς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο για τη δευ-
τερολογία σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα προσπεράσω γρήγορα διαδικαστικά θέµατα.
Βεβαίως, δεν είναι τόσο πόσος θα είναι ο χρόνος που µπορούν

να κάνουν κάποιοι τις δηλώσεις τους. Το ζήτηµα είναι πόσο έγ-
καιρα γίνεται αυτό και πόσο έγκαιρα πάει η αποζηµίωση. Διότι
άµα δούµε τώρα από το Πάσχα µέχρι τον Νοέµβριο που θα αρ-
χίσουν οι αποζηµιώσεις, είναι ένα πολύ µεγάλο χρονικό διά-
στηµα, κύριε Υπουργέ, για τους κτηνοτρόφους και αυτοί οι
άνθρωποι έχουν δυσκολία στο να µπορέσουν να εµπλουτίσουν
και να συνεχίσουν την παραγωγική τους δραστηριότητα.

Επίσης, βεβαίως, ανεβαίνει, «τσίµπησε» κάτι το ελαιόλαδο, αλ-
λά είχε πέσει πάρα πολύ χαµηλά και η τιµή αυτή πάλι δεν καλύ-
πτει το κόστος παραγωγής του. Άρα, λοιπόν, είναι για τι πράγµα
συζητάµε.

Επίσης, δεν είναι το ζήτηµα το τι αποζηµίωση θα δοθεί, αλλά
πώς διασφαλίζεται το εισόδηµα. Και οι αποζηµιώσεις -το γνωρί-
ζετε πάρα πολύ καλά- αναπληρώνουν ένα µέρος του χαµένου ει-
σοδήµατος.

Και από αυτήν την άποψη και τα µέτρα τα οποία πήρατε για το
οινοποιήσιµο σταφύλι ή αυτά που θα εξαγγείλετε για την πατάτα
και το καρπούζι, όπως για παράδειγµα η απόσταξη ή ο πράσινος
τρύγος, είναι µέτρα-ασπιρίνες, επιτρέψτε µου τον όρο. Δεν θέλω
να αδικήσω την προσπάθεια, αλλά είναι µέτρα-ασπιρίνες. Γιατί
είναι µέτρα-ασπιρίνες; Γιατί διαβάζουµε «ο πράσινος τρύγος ση-
µαίνει…» και µιλάµε για καταστροφή παραγωγής, θαφτικά είναι.
Ξαναγυρίσαµε στα θαφτικά δηλαδή.

Και το δεύτερο, η απόσταξη είναι 60 λεπτά το λίτρο, αν δεν
κάνω λάθος. Άρα, δηλαδή, φανταστείτε µια σειρά ενώσεις -συ-
νεταιριστικές εγώ λέω, δεν λέω οινοπαραγωγούς- οι οποίες θα
χρειαστούν µε αυτό το πολύ µικρό ποσό της αποζηµίωσης για
την απόσταξη να χρηµατοδοτήσουν τη νέα παραγωγή, όταν χρω-
στάνε στους αγρότες χρήµατα από την προηγούµενη καλλιερ-
γητική περίοδο.

Άρα, το βασικό ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, ανεξαρτήτως όλων
αυτών είναι γιατί το κράτος δεν παρεµβαίνει στον καθορισµό του
κόστους παραγωγής. Αυτό είναι το βασικό ερώτηµα. Και µη µου
πείτε ότι είναι σοσιαλιστική ενέργεια αυτή, γιατί θα σας πω µια
σειρά παραδείγµατα. Το κράτος δεν παρεµβαίνει στον καθορι-
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σµό της τιµής της εργατικής δύναµης; Ο νόµος Βρούτση -
Αχτσιόγλου αυτό κάνει. Χθες ψηφίσατε διάταξη, όπου το δώρο
των Χριστουγέννων θα υπολογίζεται µε τα 534 ευρώ. Και δεν
είναι κρατική παρέµβαση αυτό; Δεν είναι κρατική παρέµβαση του
κράτους το ναυτιλιακό καύσιµο να µην πληρώνει ΦΠΑ; Ή για
τους ηλεκτροπαραγωγούς ότι δεν τους διασφαλίσατε τιµή; Είναι
κρατικές παρεµβάσεις, κύριε Υπουργέ.

Και µάλιστα, να σας θυµίσω ότι και στο παρελθόν ακόµη και η
ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση καθόριζε κατά περιόδους κατώτερες
τιµές για αγροτική παραγωγή σε µια σειρά προϊόντα. Άρα, λοι-
πόν, αυτή είναι το ζήτηµα, η κρατική παρέµβαση, γιατί στο κάτω-
κάτω της γραφής όταν έχετε ένα πακέτο δισεκατοµµυρίων να
διαθέσετε στους επιχειρηµατικούς οµίλους, επί της ουσίας δεν
µπορούµε να συζητάµε για ορισµένα εκατοµµύρια τα οποία θα
διατεθούν ως ελάχιστη αποζηµίωση στους αγροτοκτηνοτρόφους
και στους ψαράδες. Αποτελεί πρόκληση αυτό το πράγµα, κύριε
Υπουργέ.

Άρα, λοιπόν, αυτό είναι το βασικό ζήτηµα, αν θα πάρει η Κυ-
βέρνηση συγκεκριµένα µέτρα µε τα οποία θα αναπληρώσουν οι
αγρότες την απώλεια του εισοδήµατός τους και είναι σηµαντική.

Θέλετε ο καθορισµός της τιµής του κόστους να είναι ανά πε-
ριοχή, γιατί λέτε «σε διαφορετικές περιοχές το σταφύλι έχει δια-
φορετική αντιµετώπιση»; Θέλετε να είναι ανά ζώνες; Θέλετε
ακόµη και ανά είδος προϊόντος; Βεβαίως, έχετε µια σειρά εργα-
λεία στα χέρια σας που µπορείτε να τα αξιοποιήσετε, εφόσον
υπάρχει πολιτική βούληση. Και αυτήν τη στιγµή δεν υπάρχει από
την Κυβέρνηση πολιτική βούληση να στηριχθεί το εισόδηµα των
αγροτοκτηνοτρόφων. Η πολιτική βούληση της Κυβέρνησης είναι
να στηριχθούν τα συµφέροντα των επιχειρηµατικών οµίλων, ανα-
δεικνύοντας τον ταξικό της χαρακτήρα.

Αυτό είναι το ζητούµενο και σε αυτό πρέπει επί της ουσίας να
υπάρξει η απαίτηση και η διεκδίκηση και όχι απλά και µόνο στον
καθορισµό κάποιας ελάχιστης αποζηµίωσης, που αποτελεί ένα
πολύ µικρό ποσό των διαφυγόντων εισοδηµάτων που έχουν οι
αγρότες, γεγονός που τους δυσκολεύει και να ξαναµπούν στο
χωράφι, αλλά και να επιβιώσουν οι ίδιοι και οι οικογένειές τους.

Και να θυµίσω ότι δεν είναι µαξιµαλιστικό αυτό το αίτηµα. Ήδη
σήµερα µε ενηµέρωσαν ότι όσον αφορά την παραγωγή οινοποι-
ήσιµου σταφυλιού στην Ισπανία ένα από τα µέτρα που διεκδικούν
είναι ο καθορισµός τιµής - κόστους, γιατί φαίνεται έχουν ξεσα-
λώσει παντού οι µεγαλέµποροι και οι βιοµήχανοι οινοπαραγωγοί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Υ-
πουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, ο κ. Βορίδης, για
τη δευτερολογία του.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Οι συζητήσεις µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας και δη µε τον κ. Καραθανασόπουλο πάντα έχουν ιδεολο-
γικό φορτίο και ιδιαίτερο ιδεολογικό ενδιαφέρον.

Να πω λίγο τα συγκεκριµένα, για να το τελειώσουµε. Κοιτάξτε,
πρώτον, σας ξαναλέω ότι το θέµα του σταφυλιού το παρακολου-
θούµε, είναι σε εξέλιξη. Θα δούµε πώς θα πάει ακριβώς το θέµα
και θα δούµε τι εργαλεία θα έχουµε τότε και εάν χρειαστεί να
στηρίξουµε, όπου χρειαστεί, να στηρίξουµε. Δεύτερον, ως προς
τα πιο γενικά θέµατα που θέτετε, η Κυβέρνηση µε πολύ στοχευ-
µένο τρόπο -και το έχω εξηγήσει αρκετές φορές- παρεµβαίνει
για να στηρίξει.

Και θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι όσον αφορά την έννοια
της στήριξης το εξής: Είµαι βέβαιος ότι το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας δεν θέλει από την άλλη µεριά να µπει σε µία λογική στην
οποία απλώς δίδονται χρήµατα, όταν σε τελευταία ανάλυση εν-
δεχοµένως η ζηµία η οποία δηµιουργείται δεν είναι και τόση, δη-
λαδή να καταλήξουµε να πληρώνουµε και παραπάνω. Η πολιτική
που κάνουµε εµείς είναι µία πολιτική ουσιαστικά τις περισσότε-
ρες φορές αναπλήρωσης της απώλειας. Δεν κάνουµε απλώς πο-
λιτικές στήριξης επιδοµάτων, δεν δίνουµε επιδόµατα για να
στηρίξουµε τους ανθρώπους να περάσουν φέτος. Εµείς δίνουµε
χρήµατα προκειµένου να στηριχθούν οι παραγωγοί στην παρα-
γωγή τους και αυτό σηµαίνει ότι κάνουµε µία άσκηση -την εξή-
γησα και προηγουµένως- προσδιορισµού της απώλειας εισο-
δήµατος εξαιτίας του κορωνοϊού.

Άρα, όποιος λέει ότι δεν δίνουµε αρκετά –και µάλιστα σε συγ-

κεκριµένες ποσότητες- πρέπει να µου πει γιατί δεν δίνουµε αρ-
κετά και µε ποιον λογαριασµό το βγάζει. Για παράδειγµα, για την
απόσταξη κρίσης για την οποία διαθέσαµε 20 εκατοµµύρια, το
αίτηµα το κλαδικό ήταν λιγότερο. Δώσαµε περισσότερα από το
κλαδικό αίτηµα. Γιατί δώσαµε περισσότερα, παρότι οι άνθρωποι
ζήταγαν λιγότερα; Διότι µε βάση τους δικούς µας λογαριασµούς
η ενίσχυση που έπρεπε να δοθεί ήταν µεγαλύτερη. Αν αρχίσετε,
όµως, εσείς και φεύγετε και από τους δικούς µας λογαριασµούς,
δηλαδή από το προσδιορισµό της ζηµίας, και από αυτό το οποίο
έχει ζητήσει πραγµατικότητα ο ίδιος ο κλάδος ως προς την ενί-
σχυση, πρέπει να µου πείτε από πού βγαίνει το ποσό που λέτε
ότι πρέπει να δώσουµε. Ξαναλέω: Το ποσό ειδικά για την από-
σταξη κρίσης ήταν αυτό.

Επίσης, πρέπει να σας πω ότι στην απόσταξη κρίσης απεστά-
γησαν 30 χιλιάδες τόνοι. Ήταν περίπου η εκτίµηση που έκαναν
οι συνεταιριστικές ενώσεις και οι οινοπαραγωγοί ότι θα οδηγηθεί
σε απόσταξη, διότι ακριβώς αυτό το µέτρο είναι µέτρο που έχει
στόχο να αδειάσει δεξαµενές, να αφαιρέσει ποσότητα οίνου από
την αγορά, προκειµένου να λειτουργήσει οµαλά. Nαι, αλλά µη
νοµίζετε ότι είναι και διατεθειµένος ο άλλος, επειδή του κάνω
εγώ την απόσταξη κρίσης, να πάει να δώσει όλο το κρασί, γιατί
περιµένει και προσδοκά µία εξισορρόπηση της αγοράς.

Γυρνάµε στο γνωστό θέµα, το οποίο έχουµε συζητήσει και το
οποίο έχετε θέσει πολλές φορές και σας έχω πει ότι είναι κατα-
στροφή: οι ελάχιστες εγγυηµένες τιµές, οι οποίες προκύπτουν
από έναν µηχανισµό προσδιορισµού του ελάχιστου κόστους. Με
ρωτήσατε αν το µέτρο αυτό είναι σοσιαλιστικό. Δεν είµαι βέ-
βαιος, να σας πω την αλήθεια, αν είναι µέτρο σοσιαλιστικό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς το λέτε!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Είµαι βέβαιος ότι είναι µέτρο καταστροφικό. Ως
προς αυτό είµαι απολύτως βέβαιος. Ως προς τον ιδεολογικό χα-
ρακτήρα και τον προσανατολισµό του είναι κρατικιστικό, είναι
µέτρο κρατικής παρέµβασης, αλλά -κακά τα ψέµατα- και όλα
αυτά τα µέτρα που παίρνουµε στην περίοδο της κρίσης µέτρα
κρατικής παρέµβασης είναι. Μου λέτε: «Γιατί δεν προσδιορίζεις
το ελάχιστο κόστος, αφού κάνεις άλλα πράγµατα που έχουν χα-
ρακτήρα κρατικής παρέµβασης, όπως είναι οι κρατικές οικονο-
µικές ενισχύσεις και τα οποία παρεκκλίνουν από τη γενική αρχή
της ελευθερίας του ανταγωνισµού;». Αυτά, όµως, τα µέτρα τα
παίρνουµε προκειµένου να αντιµετωπίσουµε τις συνέπειες από
νοµικά µέτρα, που έχουν οδηγήσει σε στρεβλώσεις στην αγορά,
για να αντιµετωπίσουµε την υγειονοµική κρίση. Εδώ βρισκόµαστε
σε ένα έκτακτο καθεστώς και γι’ αυτό παίρνουµε αυτά τα µέτρα.

Το µέτρο, όµως, που µου προτείνετε και το οποίο παρεµπι-
πτόντως -επειδή αναφερθήκατε στην Ισπανία- πήγαν να το κά-
νουν στο ελαιόλαδο στην Ισπανία, µε τραγικά αποτελέσµατα, µε
µηδενικό αποτέλεσµα, µε αποτέλεσµα ουσιαστικά να µην εφαρ-
µοστεί το µέτρο, είναι αυτό το οποίο σας έχω εξηγήσει πάρα
πολλές φορές. Έστω ότι κάνουµε έναν κοστολογικό µηχανισµό,
έστω ότι βγάζουµε ότι το ελάχιστο κόστος για ένα προϊόν αυτό,
για την παραγωγή του, έστω ότι πάνω σε αυτό το ελάχιστο κό-
στος βάζουµε και ένα εύλογο κέρδος, το οποίο είναι το προσδο-
κώµενο από τον παραγωγό και προσδιορίζουµε έτσι µια ελάχιστη
τιµή διαθέσεως του προϊόντος. Τα κάναµε όλα αυτά. Σε ποια
αγορά απευθυνόµαστε; Απευθυνόµαστε σε µια κλειστή αγορά,
δηλαδή εθνικά σύνορα ή έστω, όπως είπατε, Ευρωπαϊκή Ένωση;

Εάν αυτό γινόταν σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, κάτι θα
µπορούσαµε να συζητήσουµε. Εάν αυτό έρχεται να γίνει σε επί-
πεδο εθνικής αγοράς, µε ανοιχτές κιόλας διεθνείς συµφωνίες,
τότε στην πραγµατικότητα, δύο πράγµατα θα συµβούν: Ή αυτή
η ελάχιστη τιµή, η εγγυηµένη τιµή, θα είναι µεγαλύτερη από την
τιµή που θα προσδιορίζεται από τη διεθνή διαπραγµάτευση του
προϊόντος, οπότε στην περίπτωση αυτή, εφόσον αυτή θα είναι
χαµηλότερη τιµή, δηλαδή η άλλη τιµή, η διεθνής, θα είναι ακρι-
βότερη, θα έρχονται να αγοράζουν όλοι στη φθηνότερη, άρα θα
χάνουν οι παραγωγοί µας, που θα µπορούσαν να πουλήσουν
ακριβότερα ή, δεύτερον, η διεθνής τιµή θα είναι χαµηλότερη -
και αυτό είναι που σας ενδιαφέρει, γιατί αυτό θέλετε να προστα-
τέψετε, το ελάχιστο- οπότε κανείς δεν θα αγοράζει, γιατί όλοι θα
πηγαίνουν να παίρνουν το προϊόν το οποίο θα είναι διεθνώς φθη-
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νότερο και θα τους µένει στα αζήτητα.
Αυτό το οποίο προτείνετε είναι η καταστροφή του παραγωγού

σε συνθήκες ελεύθερης διακίνησης προϊόντων.
Είχα αναφερθεί και είπα ότι είναι σοσιαλιστικό µέτρο, αναφε-

ρόµενος στην κλειστή οικονοµία της Σοβιετικής Ενώσεως. Είπα
ότι, αν έχεις σοβιετικό σύστηµα κεντρικής -ας το πω- παραγωγής
τιµών, αυτό ενδεχοµένως µπορεί να διαµορφωθεί, οπότε δεν συ-
ζητάς για το κέρδος, δεν συζητάς για τους µηχανισµούς της αγο-
ράς, δεν συζητάς για τίποτα από όλα αυτά. Όµως, σε συνθήκες
ανοιχτής οικονοµίας και δη διεθνοποιηµένης, το µέτρο αυτό είναι
καταστροφή για τους παραγωγούς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως, κύριε Υπουρ-
γέ, υπάρχει και αντίλογος και πρέπει να συζητηθεί. Αυτό είναι
πολύ ενδιαφέρον να το κάνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Πριν προχωρήσουµε στις επόµενες δύο επίκαιρες ερωτήσεις,
στις οποίες θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εσωτερικών κ. Θεόδω-
ρος Λιβάνιος, θα ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα.

Πρώτον, οι Υπουργοί Εξωτερικών, Οικονοµικών και Ανάπτυξης
και Επενδύσεων κατέθεσαν στις 15-9-2020 σχέδιο νόµου: «Κύ-
ρωση Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της
Βόρειας Μακεδονίας για την ίδρυση Συντονιστικής Επιτροπής
για την Οικονοµική Συνεργασία».

Δεύτερον, οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Οικονοµικών, Εξωτε-
ρικών και Δικαιοσύνης κατέθεσαν στις 15-9-2020 σχέδιο νόµου:
Κύρωση της Τεχνικής Διευθέτησης µεταξύ του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου
Άµυνας της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας, σχετικά µε
την Εναέρια Αστυνόµευση του FIR των Σκοπίων (LWSS)».

Παραπέµπονται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Συνεχίζουµε τη συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων µε την

πρώτη µε αριθµό 1022/10-9-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αθανασίου Παπαχριστόπουλου
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Τα αναγκαία µέτρα
για την στήριξη, ανάπτυξη και βελτίωση της καθηµερινότητας
των κατοίκων του Καστελόριζου».

Ορίστε, κύριε Παπαχριστόπουλε, έχετε τον λόγο για την πρω-
τολογία σας για δύο λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα ήθελα προκαταβολικά να ζητήσω την ανοχή σας για λίγο
περισσότερο χρόνο, αν εσείς το κρίνετε σκόπιµο.

Θέλω, λοιπόν, να θυµίσω ότι πολλοί από εµάς µπερδεύουµε
τα υπόλοιπα έντεκα νησιά µε το Καστελόριζο. Θέλω απλώς να
θυµίσω, γιατί πολλοί Έλληνες δεν ξέρουν ότι το Καστελόριζο
είναι πολύ µακριά και από τη Ρόδο και έχει µια γεωγραφική ιδι-
αιτερότητα.

Μάλιστα, χάρη σε αυτή την ιδιαιτερότητα που έχει το Καστε-
λόριζο δεν είναι τυχαίο ότι σήµερα είναι στο επίκεντρο όχι µόνο
του ευρωπαϊκού, αλλά και του παγκόσµιου ενδιαφέροντος. Ξα-
ναλέω ότι έχει γεωγραφική ιδιαιτερότητα, καµµία άλλη.

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να είµαι ειλικρινής µαζί σας και να
σας πω ότι µια κουβέντα που κράτησε πάνω από τρεις ώρες στο
δηµοτικό συµβούλιο ανέδειξε τα καθηµερινά προβλήµατα, τα αν-
θρώπινα προβλήµατα αυτών των ανθρώπων που κατά τη γνώµη
µου χωρίς υπερβολή είναι αυτοί που φυλάνε Θερµοπύλες. Θα
ήθελα εδώ να πω ότι µου έκανε απίστευτη εντύπωση, πρωτό-
γνωρη εντύπωση η οµόφωνη απόφαση από δηµοτικούς συµβού-
λους διαφορετικών παρατάξεων στα προβλήµατα του νησιού και
για να είµαι πιο ακριβής του συµπλέγµατος νησιών, γιατί ανά-
µεσα στο Καστελόριζο είναι η Στρογγύλη, είναι η διάσηµη νήσος
Ρω, είναι ο Αϊ-Γιώργης και άλλα νησάκια µικρά. 

Και θέλω εδώ από την αρχή να σας πω ότι αυτή η επίκαιρη
ερώτηση δεν έχει αντιπολιτευτικό χαρακτήρα, είναι πάνω από
κόµµατα. Σας λέω ειλικρινά ότι έµεινα εµβρόντητος στο δηµοτικό
συµβούλιο και πέταξα την κοµµατική µου ταυτότητα µε τη ζεστα-
σιά και το ανθρώπινο στίγµα ανθρώπων που πραγµατικά ζουν
στην κόψη του ξυραφιού. Και αυτό το ξαναλέω, γιατί οι ίδιοι είναι

µια χαρά άνθρωποι, είναι οι µόνοι που δεν φοβούνται. Υπάρχει
αυτή η γεωγραφική ιδιαιτερότητα. Ξαναλέω ότι πολλοί νοµίζουν
ότι το Καστελόριζο είναι κάπου κοντά στη Ρόδο. Όχι, δεν είναι.
Είναι πολύ µακριά και χρειάζεται χρόνος. 

Και εξηγούµαι, γιατί είστε και εσείς νέος πολιτικός και πιστεύω
ότι θα µιλήσουµε την ίδια γλώσσα. Ξαναλέω ότι όλα τα αιτήµατα
δεν έχουν σχέση µε το Υπουργείο Εσωτερικών και θέλω να είµαι
ειλικρινής µαζί σας, θα έπρεπε να κουβαλήσω εδώ πέρα το µισό
Υπουργικό Συµβούλιο, ωστόσο επειδή αφορούσαν αποφάσεις
δηµοτικού συµβουλίου και αυτό έχει σχέση µε το Υπουργείο
Εσωτερικών, έκρινα σκόπιµο να απευθυνθώ σε εσάς και πιστεύω
θα έχω την κατανόησή σας για το τι πράγµατι προβλήµατα έχει
αυτό το σύµπλεγµα νησιών του Καστελόριζου. 

Εξηγούµαι. Υπάρχει ένα µικρό αεροδρόµιο, κύριε Υπουργέ,
που αν το επεκτείνουµε λίγα τετραγωνικά µέτρα, δεν χρειάζεται
να ταλαιπωρείται ο Έλληνας που θέλει να πάει στο Καστελόριζο
και που πρέπει να πάει πρώτα στη Ρόδο, να περιµένει, να τρέχει
στους διαδρόµους, γιατί αν χάσει το µικρό αεροπλάνο που πάει
στο Καστελόριζο από τη Ρόδο, θα πρέπει να κάτσει εκεί. Αυτό
είναι, λοιπόν, το πρώτο αίτηµα -δεν έχει σχέση µε το Υπουργείο
σας και πιστεύω ότι µαζί θα τα τρέξουµε αυτά-, η άµεση σύνδεση
Αθήνας-Καστελόριζου αεροπορικά. 

Δεύτερο αίτηµα που έχει σχέση µε το Υπουργείο Υγείας:
Υπάρχει ένας θαυµάσιος χώρος, το Πολυδύναµο Κέντρο Υγείας
του Καστελόριζου. Δυστυχώς, εκεί βοηθάνε µε καλή πρόθεση
πολλά παιδιά που πάνε να υπηρετήσουν τη θητεία τους. Αυτό
δεν φτάνει. Θα ήθελα και τη δικιά σας δέσµευση. Μαζί να τρέ-
ξουµε. Να υπάρξουν κίνητρα για γιατρούς ειδικευµένους -ένας
παθολόγος, ένας παιδίατρος ή έστω ένας γενικής ιατρικής- που
θα υπηρετήσουν. Για όσους δεν το ξέρουν, στο Καστελόριζο το
χειµώνα ζουν γύρω στα τετρακόσια άτοµα και το καλοκαίρι µπο-
ρεί να φτάσουν και τις δύο χιλιάδες.

Τρίτον, πιστεύω ότι δικαιούνται και αυτοί να έχουν ένα φαρµα-
κείο. Αν επειγόντως πάθει κάποιος κάτι, θα πρέπει το πλοίο να
πάει τη µια µέρα και να γυρίσει την άλλη. 

Τέταρτον, θα ήθελα εδώ να δώσω λίγο έµφαση, γιατί το Κα-
στελόριζο ζει σχεδόν αποκλειστικά µε τον τουρισµό. Θα ήθελα
πραγµατικά να ακούσω τι κίνητρα θα µπορούσαµε να έχουµε για
αυτό το συγκεκριµένο νησί, γιατί το 90% -για να µην πω και πε-
ρισσότερο- ζει από τον τουρισµό. Θα ήθελα να ξέρετε ότι κάποιοι
άνθρωποι µε κίνδυνο επενδύουν και οι εργαζόµενοι είναι όλοι
ντόπιοι. Έχει µεγάλη σηµασία.

Πέµπτον και εδώ θα ήθελα να δώσετε έµφαση, όταν µπαίνουµε
στο Καστελόριζο µας κεραυνοβολεί µια απίστευτη οµορφιά -και
κάνω και την αυτοκριτική µου, γιατί πήγα για πρώτη φορά και
είδα µια απίστευτη εικόνα, µια συγκλονιστική εικόνα, η οµορφιά
δεν περιγράφεται- κι όµως αυτό το νησί δεν έχει αποχέτευση.
Αυτό είναι επείγον. 

Θα ήθελα ακόµα να θυµίσω -γιατί πιστεύω ότι είναι πάρα πολύ
σηµαντικό- ότι το κτήριο της Αστυνοµίας είναι από τον Β’ Παγ-
κόσµιο Πόλεµο και κινδυνεύει να καταρρεύσει.

Επίσης, θα ήθελα να πω το εξής: Κατ’ αρχάς, το Καστελόριζο
έχει πενήντα παιδάκια. Θέλω να σας θυµίσω ότι στους Αρκιούς
υπάρχει ένα παιδί και πάει δάσκαλος και σωστά. Είναι, λοιπόν,
πενήντα τα παιδιά στο σχολείο, στο νηπιαγωγείο, στο γυµνάσιο
και στο λύκειο. Θα έπρεπε χθες να δοθούν κίνητρα σε αυτούς
τους εκπαιδευτικούς που θα πάνε να υπηρετήσουν.

Θέλω ακόµα να αναδείξω -γιατί πιστεύω ότι είναι πάρα πολύ
σηµαντικό- ότι οι οικονοµικές διευκολύνσεις για όλους τους Έλ-
ληνες εδώ θα πρέπει να είναι πολλαπλάσιες, είτε λέγεται ΦΠΑ,
είτε είναι τιµές φαρµάκων, είτε είναι υποχρεώσεις σε τράπεζες,
είτε είναι δάνεια. 

Ξαναλέω -είστε και εσείς νέος πολιτικός και καταλαβαίνετε τη
γλώσσα που σας µιλάω- µαζί θα τα «τρέξουµε». Δεν έχει αντιπο-
λιτευτικό χαρακτήρα. Αυτό το σύµπλεγµα κάπου είχε λίγο παρα-
µεληθεί -µε την καλή έννοια το λέω- και όχι από µία κυβέρνηση,
αλλά από όλες. Και, αν θέλετε, κάνω και την αυτοκριτική µου.
Όµως, σήµερα δεν είναι αυτό το θέµα. Σήµερα όσο ποτέ άλλοτε
η έννοια «υφαλοκρηπίδα», «επήρεια», «ζώνες» βρίσκονται στο
επίκεντρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε συνά-
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δελφε. Μην το «ανοίγουµε» άλλο. Έχετε υπερβεί κατά πολύ τον
χρόνο σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Μας ενδιαφέρει η καθηµερινότητα και ο ανθρώπινος τρόπος

να δούµε τα προβλήµατα αυτού του νησιού.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Εσωτερικών κ. Θεόδωρος Λιβάνιος για να απαντήσει
στον κ. Παπαχριστόπουλο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Πράγµατι ο κ. Παπαχριστόπουλος έθεσε µία σειρά θεµάτων
τα οποία άπτονται σχεδόν στο σύνολο του κυβερνητικού έργου
και των Υπουργείων. Νοµίζω ότι όλοι σε αυτή την Αίθουσα θα
συµφωνήσουµε ότι είναι από τις περιπτώσεις όπου -ως ελληνικός
λαός- υπάρχει πλήρης σύµπνοια ότι το Καστελόριζο όχι απλώς
είναι κοµµάτι της Ελλάδας, αλλά είναι αναπόσπαστο κοµµάτι της
Ελλάδας. Από το Καστελόριζο αρχίζει η Ελλάδα, αρχίζει η Ευ-
ρώπη.

Είναι πραγµατικά διαχρονικό, αν θέλετε, το ζήτηµα ότι κάποια
πράγµατα που έπρεπε να γίνουν στο νησί, δεν έγιναν και έχουν
µείνει πίσω. Αντιλαµβανόµαστε όλοι την αγωνία των κατοίκων του
νησιού, αντιλαµβανόµαστε όλοι τα προβλήµατα που έχουν ακόµα
και σε βασικές υποδοµές, αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι χρειάζεται
πραγµατικά να σκύψουµε το κεφάλι πάνω στα προβλήµατα του
Καστελόριζου, του Αγαθονησίου, αν θέλετε, και όλων των µικρών
και ιδίως ακριτικών νησιών.

Η Κυβέρνηση αυτή έχει επιλέξει να δώσει ιδιαίτερο βάρος
ιδίως στην ανάπτυξη και στην επίλυση θεµάτων των µικρών νη-
σιών. Υπάρχει και ένα κοµµάτι από την Προεδρία της Κυβέρνη-
σης που ασχολείται ειδικά µε θέµατα µικρών νησιών και θα
προσπαθήσουν να επιταχύνουν λύσεις σε προβλήµατα τα οποία
είναι σκαλωµένα σε µία πολύ δύσκολη γραφειοκρατική διαδικα-
σία.

Θα σας αναφέρω χαρακτηριστικά ένα πρόβληµα των τελευ-
ταίων εβδοµάδων που αφορά στη διαχείριση απορριµµάτων στο
νησί της Μεγίστης, στο Καστελόριζο. Είναι ένα έργο ύψους 2,2
εκατοµµυρίων ευρώ για το οποίο έχει κάνει ο δήµος προγραµ-
µατική σύµβαση µε την Περιφέρεια Νοτίου Αιγαίου για να προ-
χωρήσει και προσπαθούµε να επιταχύνουµε όλες τις αδειο-
δοτήσεις που χρειάζονται, συµπεριλαµβανοµένης και της ΕΤΑΔ,
της Εταιρείας Ακινήτων Δηµοσίου, προκειµένου να τελειώσει, να
εγκριθεί και να δηµοπρατηθεί ένα έργο το οποίο είναι απολύτως
απαραίτητο και στοιχειωδώς αναγκαίο για κάθε περιοχή της Ελ-
λάδας, πόσο δε περισσότερο για το Καστελόριζο που δεν υπάρ-
χει και η άνεση χώρου για να γίνει η διαχείριση των απορ-
ριµµάτων.

Θα σας πω δύο πραγµατάκια -επιτρέψτε µου- για το κοµµάτι
της διαχείρισης από το Υπουργείο Εσωτερικών ειδικά του Δήµου
Μεγίστης. Πρώτον, ο Δήµος Μεγίστης σήµερα που µιλάµε έχει
οκτώ-εννιά άτοµα προσωπικό: δύο διοικητικούς, έναν οδηγό,
έναν υδραυλικό, δύο οδοκαθαριστές και δύο προσωπικό καθα-
ριότητας, αποκοµιδής απορριµµάτων. 

Με την εγκριτική που δώσαµε το 2020 και έχοντας υπ’ όψιν τις
ανάγκες των νησιών, εγκρίναµε για το Καστελόριζο επιπλέον
τρεις θέσεις. Εγκρίθηκε ένας πολιτικός µηχανικός -που είναι απα-
ραίτητο για όποιον δήµο θέλει να «τρέξει» έστω και το παραµικρό
έργο- εγκρίθηκε ένας οικονοµολόγος πανεπιστηµιακής εκπαίδευ-
σης προκειµένου να «τρέξει» την ταµειακή υπηρεσία του δήµου,
για να υπάρχει ένα ταµείο ώστε να µπορεί να λειτουργήσει ο
δήµος και τα στοιχειώδη και εγκρίθηκε και ένας δικηγόρος, ο
οποίος θα υποστηρίζει ως νοµικός σύµβουλος το έργο του
δήµου σε µία σειρά πολύ δύσκολων θεµάτων τα οποία έχει ο
δήµος µεταξύ των οποίων και αυτό που σας ανέφερα.

Επιπλέον, µας προβληµάτισε πάρα πολύ -το έχω πει πολλές
φορές στην Αίθουσα, νοµίζω ότι επί της αρχής συµφωνούµε
όλοι- ότι στο πλαίσιο υλοποίησής του υπάρχουν κάποιες διαφο-
ρετικές απόψεις. Η ουσία, όµως είναι ότι µεγάλη µερίδα, αν όχι
το σύνολο, των µικρών δήµων της χώρας είναι υποστελεχωµένοι
κυρίως σε εξειδικευµένο προσωπικό. Υπάρχουν δήµοι σήµερα οι
οποίοι δεν έχουν έστω έναν µηχανικό να υπογράψει µια µελέτη

να τρέξει ένα έργο. Υπάρχουν δήµοι οι οποίοι δεν έχουν έναν οι-
κονοµολόγο να κάτσει στην ταµειακή υπηρεσία να κάνει µια τα-
µειακή διαχείριση. 

Αυτό, λοιπόν, προσπαθήσαµε και στην εγκριτική του 2020,
αλλά και στην εγκριτική που θα βγει σε λίγες µέρες στο Υπουρ-
γικό Συµβούλιο -θα εγκριθεί καλώς ερχόντων των πραγµάτων
στο τέλος του µήνα- για την αυτοδιοίκηση, να δώσουµε εξειδι-
κευµένο προσωπικό. Η συντριπτική πλειοψηφία των προσλήψεων
που εγκρίθηκαν για το 2020 και θα ξεκινήσει σύντοµα η διαγωνι-
στική διαδικασία, µέσω του ΑΣΕΠ, είναι πανεπιστηµιακής εκπαί-
δευσης. Γιατί γνωρίζουµε, για παράδειγµα ότι δεν πρόκειται
κανένα µικρό έργο να προχωρήσει εάν δεν υπάρχει ένας µηχα-
νικός. 

Μέχρι τότε, λοιπόν, ειδικά για τα νησιά του νοτίου Αιγαίου,
υπάρχει µια ειδική δικαιοδοσία της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου,
η οποία υποστηρίζει και θα ισχύσει αυτό µέχρι τέλος Νοεµβρίου,
τις τεχνικές υπηρεσίες των νησιών κάτω των τριών χιλιάδων
εκατό κατοίκων. Έπρεπε να δώσουµε, λοιπόν, σ’ αυτό το κοµµάτι
µια οριστική λύση. Δίνουµε µια λύση, µέσω της δηµιουργίας ανα-
πτυξιακών οργανισµών. Μάλιστα, στις αρχές Αυγούστου, που
ήµουν στη Χάλκη, συνοδεύοντας τον Πρωθυπουργό, µίλησα
πάρα πολύ µε τον δήµαρχο του νησιού, ένα νέο άνθρωπο. Είδα
ένα δηµοτικό συµβούλιο νέων ανθρώπων, το οποίο ειλικρινά σας
λέω ότι µου έκανε ευχάριστη εντύπωση. Ειλικρινά, στα µικρά
νησιά δεν υπάρχουν και τόσο παρατάξεις µε την κλασική έννοια.
Δεν είναι Δήµος Αθηναίων, δεν είναι Δήµος Θεσσαλονίκης, δεν
είναι Δήµος Πάτρας ή Λάρισας που υπάρχει έντονο κοµµατικό
χρώµα. Στα νησιά υπάρχουν παρατάξεις, οι οποίες περισσότερο
έχουν ως σκοπό την ανάδειξη του τόπου τους, παρά τη γενικό-
τερη πολιτική αντιπαράθεση. Εκεί λοιπόν, είδα και την αγωνία
του δηµάρχου για πράγµατα τα οποία έπρεπε να προχωρήσουν. 

Ειδικά λοιπόν, για το κοµµάτι της στελέχωσης των ΟΤΑ βρι-
σκόµαστε σε αυτό το σηµείο µε τις τρεις εγκρίσεις. Ουσιαστικά
µιλάµε για µια αύξηση του προσωπικού του δήµου κατά 30% πε-
ρίπου. Μιλάµε για ενδιαφέρον για τη στελέχωση και µιλάµε για
µια εξειδικευµένη οµάδα, η οποία προσπαθεί να προωθήσει τα
θέµατα των µικρών νησιών. Με τον Περιφερειάρχη δε, τον κ. Χα-
τζηµάρκου, και ο Υπουργός ο κ. Θεοδωρικάκος, αλλά και εγώ
προσωπικά, µιλάµε πολλές φορές µέσα στην εβδοµάδα για οποι-
οδήποτε θέµα προκύψει στα νησιά. 

Κλείνοντας και θα επανέλθω στην δευτερολογία, το 2017 η κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ πήρε µια σωστή απόφαση µε το ν.4483, όπου
στο άρθρο 32 θεσπίστηκαν ειδικά κίνητρα για µικρά νησιά και
ορεινούς δήµους, ώστε να µπορούν οι δήµοι να τους προσφέ-
ρουν, κυρίως, στέγη. Είναι ένα κίνητρο για τους νέους υπαλλή-
λους οι οποίοι θέλουν να πάνε στα νησιά να µην έχουν το άγχος
και το βάρος στέγασης.

Αυτό έπιασε τους εκπαιδευτικούς, έπιασε το ένστολο προσω-
πικό, είχε όµως, µια παράλειψη. Δεν είχε µέσα τους δηµοτικούς
υπαλλήλους. Άρα, λοιπόν, αν ήθελα εγώ να πάω δηµοτικός υπάλ-
ληλος είτε ως συµβασιούχος είτε ως µόνιµος σε νησί όπως είναι
το Καστελόριζο, το οποίο έχει και αυξηµένο κόστος διαβίωσης,
όπως όλα τα νησιά το καλοκαίρι, δεν υπήρχε δυνατότητα κάλυ-
ψης. Για αυτόν τον λόγο στο νοµοσχέδιο που θα καταθέσουµε
τις αµέσως επόµενες ηµέρες, εντάσσουµε και τους δηµοτικούς
υπαλλήλους µε κάθε είδους σχέση εργασίας είτε σύµβαση ορι-
σµένου χρόνου είτε µόνιµη, στη δυνατότητα να τους καλύπτει ο
δήµος τη στέγαση, ώστε να είναι πραγµατικά ένα κίνητρο. 

Επίσης, το γνωρίζετε επειδή είστε έµπειρος ότι ειδικά για τους
ακριτικούς δήµους υπάρχει αυξηµένη µοριοδότηση στους µόνι-
µους κατοίκους, ώστε να προτάσσονται σε διαγωνισµούς στο
ΑΣΕΠ, µε την υποχρέωση να παραµείνουν στον τόπο διορισµού
τους επί δέκα χρόνια. Υπάρχει, λοιπόν, και αυξηµένη µοριοδό-
τηση και στο πλαίσιο αναµόρφωσης του νόµου του ΑΣΕΠ 2190,
η Κυβέρνηση είναι διατεθειµένη να ακούσει οποιαδήποτε άλλη
πρόταση έχει σκοπό τη στήριξη των µικρών, ιδίως, νησιωτικών
και µικρών δήµων. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δόθηκε άνετος χρό-

νος τόσο στον κ. Παπαχριστόπουλο, όσο και στον Υπουργό για
τις πρωτολογίες. Παράκληση θερµή στη δευτερολογία να είµα-
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στε σύντοµοι. Όλοι έχουµε ευαισθησία γι’ αυτό το θέµα, το οποίο
αφορά ιδιαίτερα το Καστελόριζο, το είπε και ο κ. Παπαχριστό-
πουλος. Εγώ θα τον συµβούλευα ότι τα θέµατα τα άλλα, τα πα-
ρεµπίπτοντα, αλλά ουσιαστικά, που ανέφερε στην αρχή, να µην
τα επαναλάβει, αλλά να προβεί σε επιµέρους γραπτές ερωτήσεις
προς κάθε αρµόδιο Υπουργείο, το οποίο και είναι και υποχρεω-
µένο να απαντήσει, γιατί ο παριστάµενος Υπουργός δεν µπορεί
να απαντήσει για τα υπόλοιπα θέµατα. 

Κύριε Παπαχριστόπουλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας, για τρία λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κατ’ αρχάς θέλω να ευχαριστήσω για τη γρήγορη απάντηση.
Την επίκαιρη ερώτηση την έκανα πριν δύο µέρες, και θέλω να πω
ένα ευχαριστώ γι’ αυτό, που δείχνει ότι µιλάµε την ίδια γλώσσα.
Το γεγονός ότι µου αναφέρετε πως έγινε ένα θετικό βήµα και
διορθώνουµε και τους δηµοτικούς υπαλλήλους και αυτό το χαι-
ρετίζω. Ξαναείπα και το ξαναλέω, Υπουργέ: Δεν έχει αντιπολιτευ-
τικό χρώµα αυτή η επίκαιρη ερώτηση. Θέλω, όµως, να δώσω
έµφαση στο εξής: Αγαπάω όσο κανένας την Πάτµο, όπου πη-
γαίνω σχεδόν κάθε χρόνο, τη Χάλκη, τη Σύµη, την Τήλο, τους Λει-
ψούς. Ωστόσο -θέλω αυτό να το αναδείξω- υπάρχει µια γεω-
γραφική ιδιαιτερότητα για το σύµπλεγµα του Καστελόριζου.
Κρατήστε το. 

Θα ήθελα εδώ να πω το εξής: Αισθάνθηκα λίγο άβολα και
ντράπηκα κιόλας όταν ο κυρ-Παράσχος, που έχει ένα µαγαζί
στην παραλία, ένας ηλικιωµένος Καστελοριζιός, σχεδόν κλαίγον-
τας µου έδειξε καµµιά δεκαριά ελληνικούς χάρτες, κύριε Υ-
πουργέ, που δεν είχανε µέσα το Καστελόριζο. Έσκυψα το κεφάλι
και ντράπηκα. 

Γιατί το λέω αυτό; Πιστεύω -και θα ήθελα να δεσµευτείτε για
αυτό, γιατί υπάρχουν και µερικά θέµατα που έχουν σχέση µε
εθνική άµυνα, που δεν συζητιούνται εδώ- ότι µαζί -σας λέω ότι
εγώ είµαι διατεθειµένος, γιατί είναι αρκετά τα θέµατα του Καστε-
λόριζου- θα πρέπει να τρέξουµε όλα τα ζητήµατα του Καστελό-
ριζου. 

Δεν τα επαναλαµβάνω, Πρόεδρε, γιατί δεν θέλω να κάνω κα-
τάχρηση της καλοσύνης σας.

Και θα ήθελα, τελειώνοντας αυτή την επίκαιρη ερώτηση, που
ξαναλέω ότι δεν µέµφεται κανέναν -πιστεύω ότι δεν είναι τυχαίο
ότι αυτή τη στιγµή η λέξη «επήρεια», «ζώνες», «υφαλοκρηπίδα»,
µε τα οποία δεν ασχολούµαι, καθώς είναι άλλου παπά ευαγγέλιο,
ασχολούµαι µε τα ανθρώπινα, καθηµερινά προβλήµατα- να πω
ότι οι άνθρωποι αυτοί ζουν από τον τουρισµό σε ποσοστό 90%.
Κάποιοι επενδύουν, γιατί αγαπάνε το νησί. Και αυτοί που δου-
λεύουν σε αυτό το νησί, σχεδόν σε ποσοστό 99%, είναι Καστε-
λοριζιοί. Θεωρώ σκόπιµο να αναδείξω ότι πολλοί Καστελοριζιοί
ήδη έχουν παντρευτεί κοπέλες από το απέναντι Κας. Δεν έχουν
να χωρίσουν τίποτα µε την πραγµατική τουρκική κοινωνία. Δια-
χωρίζω την ηγεσία της Τουρκίας αυτή τη στιγµή από την κοινωνία
του Κας. Σε πέντε λεπτά µπορούν να πηγαίνουν και να έρχονται. 

Τα λέω αυτά, γιατί αυτή τη στιγµή είναι αποκλεισµένοι. Πη-
γαίνω στην Πάτµο τριάντα χρόνια. Τα αγαπάω τα νησιά αυτά. Την
ιδιαιτερότητα του Καστελόριζου, που σας είπα ότι δεν υπάρχει
ίδια -τη γεωγραφική, καµµία άλλη- θέλω να υποσχεθείτε να την
«τρέξουµε» µαζί. Εγώ είµαι στη διάθεσή σας να τσιγκλήσουµε
όλα αυτά που σας είπα παρέα. Είστε νέος πολιτικός και πιστεύω
ότι µε καταλαβαίνετε. 

Ευχαριστώ, Πρόεδρε, και εάν έκανα κατάχρηση του χρόνου,
ζητάω συγγνώµη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, κύριε Παπαχρι-
στόπουλε, είναι εθνικά τα θέµατα αυτά, τα οποία τα προσεγγί-
ζουµε µε την καλύτερη δυνατή συνοχή από όλους µας. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο να κλείσετε την επίκαιρη µε τη
δευτερολογία σας. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Νοµίζω
ότι µπορούµε όλοι να συµφωνήσουµε σε πράγµατα τα οποία
αφορούν την ανάπτυξη των µικρών νησιών και του Καστελόριζου,
ειδικά του Καστελόριζου. Θα έλεγα ότι, εντάξει, από τους σχολι-
κούς χάρτες θυµόµαστε πως πράγµατι το Καστελόριζο εµφανι-
ζόταν στην κάτω δεξιά γωνία, γιατί είναι µεγάλη η απόσταση από

τη Ρόδο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ντράπηκα, Υπουργέ,

γιατί δεν είχε στους χάρτες το Καστελόριζο. Δεν είναι δική σας
ευθύνη αυτό, να είµαστε ξηγηµένοι. Είναι παλιά ιστορία. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Το
ξέρω. Ξέρετε ότι στα νησιά υπάρχει µεγάλη οµόνοια του ντόπιου
πληθυσµού. Υπάρχει µεγάλη οµόνοια στις τοπικές κοινωνίες. Νο-
µίζω ότι στις δηµοτικές εκλογές κατέβηκαν δύο µόνο συνδυα-
σµοί. Είναι από τους ελάχιστους δήµους που δεν έχει κατεβάσει
και ξεχωριστό ψηφοδέλτιο η Λαϊκή Συσπείρωση.

Οπότε, λοιπόν, είναι µια κλασική περίπτωση, όπου δεν υπάρ-
χουν κοµµατικές γραµµές στις δηµοτικές εκλογές.

Κλείνοντας, όπως σας είπα και στην αρχή, θα έλεγα ότι από
εκεί ξεκινά ουσιαστικά, µαζί µε την Κύπρο και το Καστελόριζο, η
Ευρώπη. Άρα, πρέπει να δώσουµε βάση στην ανάπτυξη και στην
εύρεση κινήτρων και για τις επιχειρήσεις και γι’ αυτόν που θέλει
να δραστηριοποιηθεί επαγγελµατικά, δηλαδή και για τον επεν-
δυτή και για τον επαγγελµατία του τουρισµού και για τον εστιά-
τορα. Γι’ αυτόν τον λόγο και θεωρώ ότι ήταν λάθος το 2015 -
2016 που καταργήθηκε ο συντελεστής του µειωµένου ΦΠΑ στα
νησιά και µάλιστα στο σύνολο των νησιών. Νοµίζω ότι ήταν ένα
λάθος, το οποίο στέρησε ιδίως από τα µικρά νησιά ένα πραγµα-
τικό κίνητρο και για τον τουρισµό και για τις λοιπές υπηρεσίες.
Εν πάση περιπτώσει, νοµίζω ότι το οικονοµικό επιτελείο και το
Υπουργείο Ανάπτυξης και Επενδύσεων θα επεξεργαστούν προ-
τάσεις, προκειµένου να δούµε πώς µπορούµε να ενισχύσουµε τα
νησιά.

Σας ευχαριστώ για τον χρόνο και την ανοχή, κύριε Πρόεδρε,
και στην πρωτολογία µου, η οποία πράγµατι έθεσε το σύνολο
των κυβερνητικών πρωτοβουλιών και θα έλεγα ότι µπορείτε να
απευθυνθείτε σε όλους τους Υπουργούς, για να πάρετε και εξει-
δικευµένες απαντήσεις.

Ευχαριστώ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλω να δεσµευθείτε,

κύριε Υπουργέ, ότι θα τρέξουµε µαζί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε.
Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 1034/14-9-2020 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης
του Κουµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γιάννη Δελή προς
τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Μόνιµη και σταθερή εργα-
σία για τους εργαζόµενους στη σχολική καθαριότητα».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εσωτερικών κ. Θε-
όδωρος Λιβάνιος.

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Επαναφέρουµε τη συζήτηση για την καθαριότητα των σχο-

λείων, η οποία έγινε µε τον Υπουργό Εσωτερικών πριν από τρεις
µήνες περίπου. 

Κύριε Υπουργέ, στο ξεκίνηµα της φετινής σχολικής χρονιάς,
που γίνεται µέσα σε πραγµατικά πρωτόγνωρες συνθήκες, το ζή-
τηµα της καθαριότητας των σχολείων αποκτά εξαιρετικά κρίσιµη
σηµασία, προκειµένου να αναχαιτιστεί, να ανακοπεί η διασπορά
του κορωνοϊού στην κοινωνία. 

Παρ’ όλα αυτά, το πρώτο σχολικό κουδούνι, που χτύπησε
προχθές, βρήκε τα προβλήµατα της καθαριότητας να παραµέ-
νουν και να διογκώνονται δίπλα στις τεράστιες ελλείψεις υποδο-
µών αλλά και προσωπικού, που συνεχίζουν κανονικά να υπάρ-
χουν στα σχολεία. 

Με βάση την εικόνα, λοιπόν, που υπάρχει σήµερα, τα όποια
µπαλώµατα που επιχειρούνται από την Κυβέρνηση και από αρ-
κετούς δήµους τις τελευταίες µέρες, αυτά τα µπαλώµατα, όχι
µόνο δεν δίνουν λύσεις στα µεγάλα και εκτεταµένα προβλήµατα
της σχολικής καθαριότητας, στη βάση βεβαίως των σηµερινών
τρεχουσών και µεγάλων αναγκών, αλλά επιπλέον τροφοδοτούν
και ένα κλίµα ανασφάλειας µπροστά στο νέο κύµα της πανδη-
µίας, που δεν ξέρω εάν έχει ξεκινήσει ή, εν πάση περιπτώσει,
είναι προ των πυλών, απ’ ό,τι φαίνεται.

Το µόνο που έκανε απέναντι σ’ αυτό το πρόβληµα η Κυβέρ-
νηση τώρα ήταν να βαφτίσει ως νέες προσλήψεις την εργασία
ίδιου αριθµού εργαζοµένων, που για χρόνια εργάζονταν µε κάθε
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είδους εργασιακή σχέση που µπορεί να φανταστεί κανείς -εργα-
σιακή σχέση βεβαίως οµηρίας- και καθάριζαν καθηµερινά τα σχο-
λεία, αποκλείοντας ταυτόχρονα -το σηµειώνουµε αυτό, είναι µια
κηλίδα για την κυβερνητική πολιτική- τους µετανάστες και τις µε-
τανάστριες καθαριστές και καθαρίστριες, αφού τους ζητήσατε,
τους ζήτησε η Κυβέρνηση, πιστοποιητικό ελληνοµάθειας τύπου
2, προκειµένου να συνεχίζουν να καθαρίζουν τα σχολεία ή, όπως
στον Δήµο της κεντρικής Κέρκυρας, που απέρριψε αυτός ο
δήµος αιτήσεις έµπειρων εργαζοµένων στην καθαριότητα, που
υπηρετούσαν, φορτώνοντας σ’ αυτούς τους εργαζόµενους τις
δικές του αστοχίες και τις δικές του ασάφειες σε σχέση µε τον
διαγωνισµό. 

Με αυτά και µε αυτά, το αποτέλεσµα είναι η οµηρία των εργα-
ζοµένων στη σχολική καθαριότητα να συνεχίζεται. Το µόνο που
έγινε ήταν να αλλάξουν οι όροι αυτής της εργασιακής οµηρίας,
καθώς οι νέες πια συµβάσεις που υπογράφτηκαν προβλέπουν
χρονικό ορίζοντα. Δεν είναι συµβάσεις έργου, είναι συµβάσεις
ορισµένου χρόνου, οι οποίες λήγουν στο τέλος του διδακτικού
έτους. 

Κατά τα άλλα, σταθερά από τις εννιάµισι χιλιάδες θέσεις, οι
οποίες προκηρύχθηκαν από την Κυβέρνηση και οι οποίες υπήρ-
χαν και πιο πριν βεβαίως αυτές οι θέσεις, οι µισές περίπου αφο-
ρούν συµβάσεις µερικής απασχόλησης, δηλαδή εργασία τριών
ή τρεισήµισι ωρών.

Οι σχολικές µονάδες σε όλη τη χώρα είναι περίπου δεκατρείς
χιλιάδες και οι καθαριστές και οι καθαρίστριες είναι εννιάµισι χι-
λιάδες. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, και µόνο από αυτό το νούµερο
ότι δεν µπορούν να καλυφθούν οι ανάγκες της καθαριότητας των
σχολείων.

Φυσικά, µέσα σε αυτές τις συνθήκες και ιδιαίτερα µέσα σε συν-
θήκες πανδηµίας το αίτηµα για µόνιµη και σταθερή δουλειά έρ-
χεται ακόµα περισσότερο, µε µεγαλύτερη ορµή και αποκτά πολύ
µεγαλύτερη βαρύτητα. Και αυτό ακριβώς σας ρωτάµε. 

Σας ξαναρωτάµε, λοιπόν, τι θα κάνετε έτσι ώστε να µετατρα-
πούν όλες αυτές οι συµβάσεις ορισµένου χρόνου ή και περιορι-
σµένου χρόνου σε συµβάσεις µε πλήρη απασχόληση, προκει-
µένου να καλυφθούν οι τεράστιες ανάγκες που υπάρχουν στα
σχολεία και να καλυφθούν, βεβαίως, µε εργασία πλήρους, µόνι-
µης και σταθερής απασχόλησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Υφυπουργός Εσω-
τερικών κ. Λιβάνιος έχει τον λόγο να απαντήσει στον κ. Δελή.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ κύριε Δελή, αν δεν κάνω λάθος, έχουµε συζητήσει
και στις αρχές του έτους µία αντίστοιχη ερώτηση για τις σχολικές
καθαρίστριες και µου δίνετε την ευκαιρία να πούµε κάποια πράγ-
µατα τα οποία έγιναν τους τελευταίους περίπου δύο µήνες.

Πρώτον, ήταν Ιούλιος του 2010 όταν για πρώτη φορά αναφέρ-
θηκε ότι οι δήµοι θα αναλάβουν την ευθύνη για τη σχολική κα-
θαριότητα. Ήταν εννέα σχεδόν παρατάσεις οι οποίες δόθηκαν
σε αυτή τη διαδικασία, ετήσιες. Όλες οι κυβερνήσεις από εκεί
και πέρα έδωσαν µία ετήσια παράταση. Δεν θα εφαρµοστεί για
το σχολικό έτος 2010 - 2011, 2011 - 2012, 2012 - 2013 και φτά-
σαµε στο σχολικό έτος 2019 - 2020. Μέχρι τότε οι ανάγκες της
καθαριότητας στη συντριπτική πλειοψηφία των περιπτώσεων
ήταν συµβάσεις έργου από το ΙΝΕΔΙΒΙΜ. Και ήταν συµβάσεις
έργου βάσει του αριθµού των αιθουσών. Εποµένως, οι εργολά-
βοι-καθαριστές και καθαρίστριες πληρωνόντουσαν µε βάση τον
αριθµό των αιθουσών που αναλάµβαναν να καθαρίσουν σε ένα
σχολικό έτος. Υπήρχε µεγάλος αριθµός περιπτώσεων που καθά-
ριζαν µία αίθουσα ή δύο αίθουσες έως και περιπτώσεις που
έφταναν µέχρι και τις δεκαοκτώ σχολικές αίθουσες, ιδίως στα
µεγάλα αστικά κέντρα.

Είχαµε συµφωνήσει όλοι τότε ότι το καθεστώς των συµβάσεων
έργου για την καθαριότητα των σχολείων -τουλάχιστον αυτό, σε
πρώτη φάση- είναι απαράδεκτο. Και είναι απαράδεκτο λέγοντας
το πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα, ότι αν αρρώσταινε, είχε πυ-
ρετό µία καθαρίστρια και δεν µπορούσε να πάει να εκτελέσει το
έργο της, έπρεπε να βρει συγγενικό πρόσωπο να πάει για λογα-
ριασµό της να καθαρίσει την αίθουσα.

Το κόστος για τις συµβάσεις έργου κατά το προηγούµενο σχο-

λικό έτος που πλήρωνε το ΙΝΕΔΙΒΙΜ, το Ινστιτούτο διά Βίου Μά-
θησης του Υπουργείου Παιδείας, ήταν περίπου στα 51 εκατοµ-
µύρια ευρώ.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, πήρε την απόφαση -τουλάχιστον και
αρχής γενοµένης από το σχολικό έτος που ξεκίνησε προχθές- η
καθαριότητα των σχολείων να γίνει µε συµβάσεις ορισµένου χρό-
νου. Ποια τα πλεονεκτήµατα; Πρώτον, πλήρη ασφαλιστικά και µι-
σθολογικά δικαιώµατα, πλήρη ένσηµα χωρίς να επιβαρύνεται ο
εργαζόµενος, και µία µετατροπή, ουσιαστικά, των συµβάσεων
από έργου σε ορισµένου χρόνου. 

Στις 29 Ιουλίου ψηφίστηκε η τροπολογία στη Βουλή στο νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Παιδείας. Στις 9 Αυγούστου βγήκε η
κοινή υπουργική απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Οικο-
νοµικών για το θέµα της καθαριότητας. Και φτάσαµε µε την
έναρξη του σχολικού έτους να έχουν σχεδόν όλοι οι δήµοι της
χώρας -νοµίζω πέντε ή έξι δήµοι δεν εντάχθηκαν στις ανάγκες
των καθαριστριών- µε µια διαδικασία και πριµοδοτώντας τις ερ-
γαζόµενες των προηγούµενων ετών την καθαριότητα των σχο-
λείων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Σε ένα λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δεν σταµατήσαµε εκεί. Στην πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου

της 22ας Αυγούστου θεσπίσαµε τη δυνατότητα στους δήµους να
µετατρέψουν τις µερικής απασχόλησης µε δικά τους έξοδα -µε
έναν αστερίσκο τον οποίο σας αναφέρω- έως και πλήρους απα-
σχόλησης. Επίσης, δώσαµε τη δυνατότητα να καταβάλλονται οι
δεδουλευµένες υπερωρίες, όπως εξυπακούεται και όπως ασφα-
λώς πρέπει να γίνεται. 

Προχτές στην κύρωση της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου
ουσιαστικά δώσαµε τη δυνατότητα επέκτασης συµβάσεων διάρ-
κειας έως τεσσάρων µηνών µέχρι 31 Δεκεµβρίου του 2020. Άρα
και µια σύµβαση η οποία θα έχει γίνει 28 ή 29 Δεκεµβρίου 2020,
για τους επόµενους τέσσερις µήνες, φτάνει µέχρι τέλος Απριλίου
και θα δούµε πώς θα είναι η υγειονοµική κατάσταση τότε, ώστε
µε έκτακτο προσωπικό να καλύψουν τις δικές τους ανάγκες. 

Κλείνοντας, ο αστερίσκος που σας έλεγα πριν είναι ότι το Υ-
πουργείο Εσωτερικών παγίως λαµβάνει τακτικά στοιχεία σε µη-
νιαία βάση από τους δήµους για τα έκτακτα έξοδα που κάνουν
λόγω κορωνοϊού, και αυτά σε συνεργασία µε το Γενικό Λογιστή-
ριο του Κράτους αξιολογούνται και επαναχορηγούνται πίσω
στους δήµους µε τη µορφή έκτακτης ενίσχυσης, µία από τις
οποίες θα βγει τις αµέσως επόµενες ηµέρες. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Νοµίζω ότι θα πρέπει, κατ’ αρχάς, να συµ-

φωνήσουµε σε ορισµένα πράγµατα, κύριε Υπουργέ, για τη συ-
ζήτηση. Πρέπει να συµφωνήσουµε δηλαδή ότι η καθαριότητα
των σχολείων δεν µπορεί να είναι ατοµική ευθύνη ούτε των µα-
θητών ούτε των γονιών ούτε των εκπαιδευτικών. Αποτελεί κεν-
τρική κρατική ευθύνη. Σ’ αυτή τη βάση εµείς βάζουµε τη συζήτη-
ση. 

Τώρα, είτε µε πανδηµία είτε χωρίς πολύ περισσότερο βεβαίως
µε πανδηµία, η καθηµερινή καθαριότητα στα σχολεία είναι ανα-
γκαία, όχι µόνο στο τέλος των µαθηµάτων ή λίγο πριν ξεκινήσουν
αλλά και κατά τη διάρκεια των µαθηµάτων ιδιαίτερα τώρα µέσα
σε συνθήκες πανδηµίας. 

Είναι χαρακτηριστικό, όµως, κύριε Υπουργέ, αν δεχτούµε αυτά
τα δύο ως δεδοµένα, ότι το προσωπικό που υπάρχει στα σχολεία
για την καθαριότητά τους σήµερα δεν επαρκεί, δεν φτάνει. Σας
είπα το νούµερο. Είναι εννιάµισι χιλιάδες, ενώ δεκατρείς χιλιάδες
είναι οι σχολικές µονάδες. Τι γίνεται, λοιπόν; Πώς καλύπτεται
αυτή η ανάγκη της καθαριότητας των σχολείων; Για κάθε καθα-
ρίστρια ή για κάθε καθαριστή αναλογούν πάρα πολλές αίθουσες,
αριθµός απαγορευτικός φυσικά για να µπορέσει να υπάρξει µια
αποτελεσµατική και µια ολοκληρωµένη κάλυψη καθαριότητας. 

Είναι χαρακτηριστικό αυτό που έχει βγει στη δηµοσιότητα και
θα σας πάω σε ένα λύκειο της επαρχίας, στο Γενικό Λύκειο της
Παραµυθιάς στη Θεσπρωτία. Εκεί για ένα γενικό λύκειο που έχει
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εκατόν εξήντα εργαζόµενους και µαθητές, δώδεκα αίθουσες,
δύο εργαστήρια, µία βιβλιοθήκη, τρία γραφεία καθηγητών, ένα
κλειστό γυµναστήριο και δύο χώρους τουαλετών και βεβαίως αρ-
κετά τετραγωνικά µέτρα κοινόχρηστων χώρων, υπάρχει για την
καθαριότητα όλων αυτών των χώρων µία καθαρίστρια. Μέχρι πέ-
ρυσι υπήρχε και άλλη µία µειωµένου ωραρίου. Φέτος είναι µόνο
µία. Είναι ενδεικτικό για το τι µπορεί να συµβαίνει σε µεγαλύτερα
σχολεία στα µεγάλα αστικά κέντρα. 

Φυσικά οι εργαζόµενοι -και σωστά- δεν µπορούν να δεχτούν
ούτε την εντατικοποίηση της δουλειάς τους ούτε την παράνοµη
διεύρυνση του ωραρίου τους που επιχειρείται αρκετές φορές για
να βγαίνει η δουλειά ούτε την µετακίνησή τους, που τους τρέ-
χουν κυριολεκτικά από το ένα σχολείο στο άλλο µε την ψυχή στο
στόµα ούτε την κουβέντα για είσοδο εργολάβων καθαριότητας
και µέσα στα σχολεία, όπως ήδη έχει αρχίσει να αναφέρεται από
ορισµένες δηµοτικές αρχές. Δεν µπορούν να τα δεχτούν όλα
αυτά, γιατί όπως είπαµε η καθαριότητα των σχολείων αποτελεί
κρατική κεντρική ευθύνη και θα πρέπει να µπορέσουν να δουλέ-
ψουν µέσα σε συνθήκες µόνιµης και σταθερής δουλειάς. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι ο Δήµος της Πάτρας, ο οποίος ήταν
ένας από τους δήµους, όπως και ο Δήµος Θέρµης της Θεσσα-
λονίκης απ’ όσο γνωρίζουµε, που ζήτησαν περισσότερο προσω-
πικό από αυτά που τελικά ανακοίνωσε στην αρχή η Κυβέρνηση,
έχει πει ότι θα επιχειρήσει να ζητήσει από την Κυβέρνηση να χρη-
µατοδοτήσει τη µονιµοποίηση των πενήντα οκτώ σχολικών καθα-
ριστριών, οι οποίες έχουν προσληφθεί µε µειωµένο ωράριο. 

Τα λέµε όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, γιατί θέλουµε να καταλή-
ξουµε ότι κάθε σχολείο, κατά τη γνώµη µας, πρέπει να έχει τα
αυτονόητα. Θα πρέπει να έχει τους εκπαιδευτικούς, θα πρέπει
να έχει τους καθαριστές, τις καθαρίστριές του, σήµερα ειδικά θα
πρέπει να έχει το υγειονοµικό του προσωπικό. Είναι αυτονόητα,
ωστόσο και η δική σας Κυβέρνηση και η δική σας πολιτική, δυ-
στυχώς, δεν τα εξασφαλίζει. 

Και το λέµε αυτό, γιατί αυτές οι ανάγκες της καθαριότητας των
σχολείων ποτέ δεν µπορεί να είναι και δεν είναι περιστασιακές
αλλά µόνιµες. Κάθε σχολείο θα πρέπει να έχει αυτό το µόνιµο
προσωπικό της καθαριότητας. Έχουν ευθύνη όλες οι κυβερνή-
σεις, και οι προηγούµενες, και δεν αθωώνεται καµµία για την
άθλια διαχείριση του ζητήµατος και για την οµηρία στην οποία
κράτησαν τόσα χρόνια τους εργαζόµενους τάζοντάς τους βε-
βαίως φρούδες ελπίδες, µια οµηρία που συνεχίζεται και µε τη
δική σας πολιτική, έστω κι αν -να το δεχτούµε εµείς- οι όροι της
οµηρίας βελτιώθηκαν. Ωστόσο, είναι εργασιακή οµηρία και ελα-
στική σχέση εργασίας η απόλυση αυτών των εργαζοµένων.

Πρέπει να τους µονιµοποιήσετε τώρα. Έχετε ευθύνη, έτσι
ώστε να καλυφθεί η ανάγκη της καθαριότητας των σχολείων και
να προστατευτεί και η δηµόσια υγεία σύµφωνα µε τις οδηγίες
του ΕΟΔΥ. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο για να κλείσετε τη σηµερινή συζήτηση.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι δεν υπάρχει κανείς που θα διαφωνήσει ότι είναι

υποχρέωση του κράτους, είτε του κεντρικού κράτους είτε της
αυτοδιοίκησης, η µέριµνα για την καθαριότητα των σχολείων.
Αυτό είναι κάτι που δεν συζητάµε.

Κύριε συνάδελφε, σας ανέφερα πριν τα 51 εκατοµµύρια ευρώ
που κόστισε το προηγούµενο καθεστώς. Με τη µετατροπή και µε

το νέο καθεστώς το αντίστοιχο κόστος για τον ίδιο αριθµό εργα-
ζοµένων πήγε στα 84 εκατοµµύρια από τα 51 εκατοµµύρια. Άρα,
33% παραπάνω είναι η δαπάνη για την αλλαγή των συµβάσεων
έργου µε τις συµβάσεις ορισµένου χρόνου. 

Ας δούµε πώς υπολογίστηκαν οι αίθουσες, επειδή θέσατε το
παράδειγµα της Παραµυθιάς. Το ΙΝΕΔΙΒΙΜ έκανε τις συµβάσεις
έργου. Κάθε καθαρίστρια, λοιπόν, κάθε σχολείο και κάθε δήµος
είχε αριθµό καθαριστριών οι οποίες καθάριζαν από µία έως δε-
καοκτώ αίθουσες περίπου. Έπρεπε να βρούµε έναν αλγόριθµο,
για να µετατρέψουµε ουσιαστικά σε ώρες τον αριθµό των αιθου-
σών. Παρεµπιπτόντως, όσον αφορά τον αριθµό των εννιάµισι χι-
λιάδων προσλήψεων, δεν µιλήσαµε ποτέ για νέες προσλήψεις,
αλλά είπαµε ότι είναι προσλήψεις στην καθαριότητα οι οποίες
πλέον είναι ορισµένου χρόνου.

Όσες θέσεις εργασίας, λοιπόν, υπήρχαν που είχαν υπό την ευ-
θύνη τους πάνω από δώδεκα αίθουσες, αυτές θεωρήθηκαν αυ-
τοµάτως ως συµβάσεις πλήρους απασχόλησης εξίµισι ωρών. Και
φτάσαµε σε αυτόν τον αριθµό αφού δώσαµε µία αύξηση 20%. 

Όσον αφορά το υπόλοιπο κοµµάτι ανά δήµο, µέχρι να φτά-
σουµε τις εννιάµισι χιλιάδες εγκρίσεις προσλήψεων, συµπληρώ-
θηκε µε θέσεις µερικής απασχόλησης µε τις δύο υποσηµειώσεις
που σας είπα πριν για τη δυνατότητα των δήµων να προχωρή-
σουν σε αύξηση. Για παράδειγµα, και ο κ. Πελετίδης στην Πάτρα
µπορεί µε βάση το άρθρο 5 της ΠΝΠ της 22ας Αυγούστου του
2020 να µετατρέψει τις συµβάσεις µερικής απασχόλησης σε
συµβάσεις πλήρους απασχόλησης και να πάµε σε κανονικό ωρά-
ριο εξίµισι ωρών. Γι’ αυτό δώσαµε αυτή τη δυνατότητα. 

Είναι θέµα της αυτοδιοίκησης να εξετάσει τις ανάγκες. Υπήρ-
χαν µία, δύο αστοχίες στον αριθµό και στα αρχικά δεδοµένα, οι
οποίες όµως θα διορθωθούν άµεσα. Μεταξύ αυτών συµπεριλαµ-
βάνεται και ο Δήµος Θέρµης. Ήταν λάθος η ενηµέρωση που εί-
χαµε για τον αριθµό των συµβασιούχων έργων και θα διορθωθεί
τις αµέσως επόµενες ηµέρες.

Μιλάµε συνέχεια µε την τοπική αυτοδιοίκηση και είµαστε σε
διαρκή επικοινωνία µε την ΚΕΔΕ και µε τους περισσότερους δή-
µους της χώρας. Παρακολουθήσαµε εντατικά το θέµα και εν
µέσω των θερινών διακοπών, ιδίως του προσωπικού των δήµων,
το οποίο έφερε εις πέρας ένα µεγάλο έργο που αφορούσε τη
µοριοδότηση, την αξιολόγηση των αιτήσεων και την ανάρτηση
των προσωρινών πινάκων, την εκδίκαση των ενστάσεων και την
έκδοση των οριστικών αποτελεσµάτων. Ήµασταν δίπλα στους
δήµους και προσπαθήσαµε να επιλύσουµε προβλήµατα και να
είναι δίκαιο το σύστηµα των προκηρύξεων που θα βγουν, ώστε
να πριµοδοτηθούν και να µη µείνουν εκτός καθαρίστριες. Γενικά
εξετάζουµε κάθε τι που χρειάζεται, προκειµένου τα παιδιά και οι
εκπαιδευτικοί που φοιτούν στα δηµόσια σχολεία µας να απολαµ-
βάνουν το καλύτερο δυνατό επίπεδο υπηρεσιών.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 11.00’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 17 Σεπτεµβρίου 2020 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµε-
ρήσια διάταξη που θα σας διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


